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سرمقاله

شرایط اثرگذاری 
افزایش نرخ سود 

بانک مرکــزی در اقدامی 
منفعلانه نرخ سود را افزایش 
داد. چراکــه بانکها از مدتها 
قبل اقدام بــه افزایش نرخ 
ســود کرده بودند. بانکها هم البته از روی ناچاری 
دست به چنین اقدامی زدند. اما به هر ترتیب این 
اقدام موجب شــد بانک مرکزی نیز راهکاری جز 
همراهی با سیستم بانکی نداشــته باشد. این در 
حالی است افزایش نرخ ســود در بانکها بیشتر از 
میزان تعیین شده در بخش نامه فعلی منتشر شده 
است. این میزان افزایش به عقیده بنده یک واکنش 

انفعالی از سوی بانک...

  کامران ندری، اقتصاددان 

متن کامل  د ر صفحه 3

۴

از  نخبگان  غیرایرانی 
علاقه مند  به  فعالیت در 
کشور حمایت  می کنیم

افزایش 23 درصدی نرخ سود به توقف خروج پول از بانک ها منجر خواهد شد

افزایش نرخ سود سپرده ها و تسهیلات بانکی
صفحه3

صفحه۲

شناسایی فرار مالیاتی ۱2۰۰ میلیارد  تومانی
مشاغل   88   درصد   مالیات   را   پرداخت   می کنند

رئیس بنیاد ملی نخبگان گفــت: در هر جای دنیا 
نخبه نابغه ای باشد که علاقه مند باشد در ایران کار 
کند، مورد احترام، توجــه و حمایت ما خواهد بود. 
روح الله دهقانی فیروزآبادی معاون علمی، فناوری 
و اقتصاد دانش بنیــان رئیس جمهور و رئیس بنیاد 
ملی نخبگان درباره مصوبه اخیر هیئت وزیران برای 
حمایت از نخبگان غیر ایرانی گفت: در کشور ما به 
ویژه در مناطق شرقی، نخبگان افغانستانی هستند 
که تحصیل می کنند و یا افرادی داریم که تابعیت 
افغانســتانی دارند ولی در ایران زندگی و تحصیل 
می کنند. وی افزود: این افراد در کشور ما تحصیل 
و از منابع ما اســتفاده می کنند و حیف است که از 
آن ها استفاده نشود. در تمام دنیا همین طور است 
و در آمریکا و اروپا، نخبه غیربومی خوبی که در آن 
کشور بتوانند کمک کند، حتماً نگه داشته می شود. 
معاون علمی رئیس جمهور با بیان اینکه در آمریکا 
نخبگان ایرانی و عراقی حمایت می شوند و ما هم باید 
همین کار را بکنیم، اظهار کرد: این دون شأن ما است 
که بخواهیم نژادپرستانه به قضیه نگاه کنیم و در هر 
کجای دنیا نخبه نابغه ای باشد که علاقه مند باشد 
 در ایران کار کند، مــورد احترام، توجه و حمایت ما 
خواهــد بــود. دهقانــی فیروزآبــادی در پایان 
خاطرنشــان کرد که ایــن آیین نامه صرفــاً برای 
نخبگان افغانستانی و عراقی نیست و شامل عموم 
نخبگان غیر ایرانی می شــود. هیــأت وزیران در 
جلسه 26 دی  سال جاری در راستای تکلیف مقرر 
در مصوبه دولت در شــهریور ســالجاری مبنی بر 
تعیین و ارائه معیارهای تشــخیص نخبگی توسط 
معاونــت علمی، فنــاوری و اقتصــاد دانش بنیان 
رئیس جمهور، پیشــنهاد این معاونت بــا عنوان 
 »آیین نامه حمایت از نوابــغ و نخبگان غیر ایرانی« 

را به تصویب رساند...

اجتماعی

رئیس پلیس فتای تهران بزرگ نسبت به احتمال 
کلاهبــرداری از شــهروندان از طریق تبلیغات 
جعلی فروش خودرو در فضای مجازی همزمان 
با شروع طرح پیش فروش محصولات برخی از 

شرکت های خودروساز هشدار داد.
ســرهنگ داود معظمی گودرزی با اشــاره به 
پیش فــروش اینترنتــی محصــولات برخی از 
شرکت های خودروســازی در کشــور، گفت: 
مجرمان اینترنتی همواره از هر فرصت و فضایی 
برای سوءاســتفاده از کاربران فضای مجازی و 
کلاهبرداری از آنان اســتفاده می کنند، یکی از 
این فرصت ها هم که شهروندان باید با هوشیاری 
خود از سودجویان بگیرند، فرصت پیش فروش 
اینترنتی خودرو است. در همین راستا لازم است 
که متقاضیان ثبت نام و خرید خودرو یکســری 

موارد را رعایت کنند.
وی با بیان اینکه افراد ســودجو اقدام به انتشار 
تبلیغــات دروغیــن در شــبکه های اجتماعی 
می کنند، گفت: این افراد در ادامــه کاربران را 
به سایت ها و درگاه های پرداخت جعلی هدایت 
کرده و از این طریق از اطلاعات آنان سوءاستفاده 
کرده یا اقدام به برداشــت غیرمجاز از حســاب 

بانکی شان می کنند.
معظمی گودرزی با اشاره به درخواست وجه نقد 
و تضمین ثبت نام اینترنتی توسط کلاهبرداران 
در فضای مجازی ادامه داد: ارســال لینک های 

جعلی از طریــق پیامک برای ثبــت نام خودرو 
صرفا برای هدایت افراد بــه لینک های جعلی و 
غیرواقعی است و ثبت نام اینترنتی خودرو صرفا 
از طریق رسانه های معتبر و اطلاعیه های مربوط 
به نحوه و شرایط فروش خودرو از طریق پایگاه 
رسمی اینترنتی شرکت های خودروساز انجام 

خواهد شد.  
رئیس پلیس فتای تهــران بزرگ با اشــاره به 
اینکه برخی از مردم برای ثبت نام خودرو مبالغ 
هنگفتی به حساب افراد ناشناس واریز می کنند 
افزود: ثبت نام و واریز وجه خــودرو باید به نام 
شرکت خودرو ســاز صورت پذیرد و هموطنان 
باید از واریز وجه به هر گونه حساب دیگر پرهیز 

کنند.
وی با اشــاره بــه فرصت طلبــی کلاهبرداران 
اینترنتی در زمــان ثبت نام خــودرو ادامه داد: 
برخی آگهی های فروش با قیمت های اغواکننده 
و دروغین و یا زمان تحویل فــوری چند روزه، 
کلاهبرداری بوده و قصد فریب شــهروندان را 
دارد. همچنین برخی از افراد سودجو نیز خود را 
فردی دارای ارتباط با واحد فروش شرکت های 
خودروســاز معرفی کــرده و از ان طریق ادعا 
می کنند که می توانند با دریافت مبلغی خودرو 
را خارج از نوبت برای متقاضیان تهیه کنند که 
شهروندان باید نسبت به این موارد نیز هوشیار 

باشند.

سیدمجید امامی گفت: درست است که در خیلی از 
حوزه های صنایع فرهنگی مشکلاتی داریم اما حوزه 
لباس فراگیرتر است، چرا که همه مردم ایران با مسئله 
پوشاک درگیرند. آیین تقدیر از برگزیدگان جشنواره 
مد و لباس فجر برگزار شــد. این مراسم با مشارکت 
صندوق کارآفرینی امید و با حضور چهره هایی نظیر 
سید مجید امام دبیر شورای فرهنگ عمومی کشور، 
نعمت الله رضایی مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید و 

جمعی از برگزیدگان این جشنواره برگزار شد.
سید مجید امامی دبیر شورای فرهنگ عمومی کشور 
در ابتدای این مراسم با اشاره به همدلی بخش های 
مختلف برای برگزاری این دوره از جشنواره گفت: این 
همدلی خیلی مبارک است. وی اضافه کرد: می توانم 
بگویم که پوشــاک در رأس مسایل فرهنگی کشور 
است. درست است که در خیلی از حوزه های صنایع 
فرهنگی کشــور مشــکلاتی داریم اما حوزه لباس 
فراگیرتر است و شاید بتوان گفت از موسیقی، سینما و 
تئاتر نیز فراتر است، چرا که همه مردم ایران با مسئله 
پوشاک درگیر اند. از ســویی دیگر، رعایت الزامات 
اسلامی بودن، مســئولیت کار را دو چندان کرده و 

ما هم در این یکسال به این موضوع توجه داشته ایم.
وی اضافه کرد: البته ما فقط یک ستاد هستیم و نیاز به 
حمایت های دیگری نیز هست. همانطور که می دانید 
ما با افتخار از جشنواره قبل گفتیم برگزیده های رسمی 
جشنواره مورد حمایت صندوق کارآفرینی امید قرار 
می گیرند. البته تأخیری که برای پرداخت تسهیلات 
سال گذشــته به وجود آمد به دلیل آن است که در 
ابتدای مسیر هستیم و حتماً چالش هایی وجود دارد 

اما ما پیگیر خواهیم بود.
وی ضمن تأکید بر اینکه طراحی های بسیار خوبی را 

در جشنواره های مختلف مد و لباس شاهدیم،گفت: 
برای مثال در جشنواره فردخت بیش از 300 مانتو 
درجه یک آمد که به نظرم بین 10 تا 20 در صد آن 
می توانست در بازار دیده شود. همچنین در جشنواره 
چاردخت و جشــنواره کودک نیز اتفاقات خوبی را 
دیدیم. متأسفانه می بینیم در حتی لباس زیر کودک 
نیز تصاویر غربی وارد شده که حتماً خسارت هایی را به 
همراه خواهد داشت و باید در این زمینه نیز کار کنیم. 
از همین جا خواهش میکنم که صندوق کارآفرینی 
امید جشنواره ها را حمایت کند. همه این کارها قابلیت 
این را دارند که به عنوان یکی از مشاغل خانگی به بازار 
برسند. این موضوع درباره همه نوع از لباس ها وجود 
دارد. امامی در بخش دیگــری از صحبت های خود 
از توافق وزارت فرهنگ و اقتصاد خبر داد و گفت: با 
توافق وزرای محترم فرهنگ و اقتصاد، مقرر شد که 
بانک های عامل که لیســت آنها بعداً اعلام می شود، 
از شرکت کنندگان در نمایشگاه ها و سکوهای توزیع 
مناسب مثل نمایشگاه "شــهر خانواده" که از فردا 
برگزار می شود، از طریق گشــایش اسناد اعتباری 
حمایت کنند تا خانواده ها از طریق این حمایت بتوانند 
محصولات حوزه لباس و پوشاک را خریداری کنند و 
تولیدکننده نیز با این حمایت مالی وضعیت بهتری 
پیدا کند. بنده معتقدم که توزیع رایگان محصولات 
کار درست نیست و دور از شأن تولیدکننده و توهین 
به اوست که بیاید و محصولی را تولید کرده و برخی 
آنها را بخرند و رایگان در اختیار عده ای قرار بدهند. 
به جای این کار باید تســهیلات داد. وی تأکید کرد: 
هر تولیدکننده ای که در نمایشگاه ها شرکت می کند 
از این تسهیلات که سقفش 5 میلیارد تومان است، 

بهره مند خواهد شد.

سید نظام الدین موسوی با بیان اینکه از 12 تا22 
بهمن مراسم های مختلفی در مدارس، دانشگاه 
ها، مســاجد، کارخانه ها، ادارات و سایر اماکن 
برگزار می شود، اظهار کرد: برگزاری مراسم روز 
12 بهمن در مرقد مطهر امام با سخنرانی رییس 
مجلس ، نواخته شدن زنگ انقلاب در 110 هزار 
مدرســه ، برگزاری مراســم مهمانی لاله ها در 
1۹ هزار گلزار شهدا در 13 بهمن ، از مهمترین 
برنامه هاست . حدود60 هزار برنامه در سراسر 

کشور برگزار می شود.
وی ادامــه داد: گروه هــای مختلف ســرود، 
نمایشی، علمی،سیاسی، نقاشی دانش آموزی 
برنامه هــای ابتکاری زیادی در مــدارس اجرا 
خواهند کــرد. در ســطح دانشــگاه ، مدارس 
اردوهای راهیان پیشــرفت برگزار می شــود. 
دشــمن دنبال ناامید ســازی جوانان اســت 
و به همیــن دلیل این اردوها در دانشــگاه ها و 
مدارس و مراکز صنعتــی، علمی برگزار خواهد 
 شــد تا جوانان با دســتاوردهای علمی کشور 

آشنا شوند.
موســوی ادامــه داد: در ۸0 هــزار مســجد 
و50 هــزار پایگاه بســیج نیــز برنامــه های 
مختلفــی برگــزار خواهد شــد. اقلیــت های 
دینــی نیــز در کلیســاها، معابد و کنیســه 

های خود مراســم های مختلفــی برگزار می 
کنند.13 بهمن نیز مراســم تجلیل از شــهدا و 
 ایثارگران ادیــان الهی در آرامگاه زرتشــتیان 

برگزار می شود.
وی همچنین گفت: در بیش از پنجاه کشور که 
نمایندگی فرهنگی داریم، برنامه های مختلف 
داریم. در همه کشورهایی که سفارتخانه داریم، 
مراســم دهه فجر نیز برگزار می کنیم. با وجود 
تلاش دشــمنان برای مخدوش کــردن چهره 
انقلاب اسلامی، این مراســم با حضور دوست 
داران انقلاب اســلامی برگزار خواهد شد. آنها 
برای حضور در این مراســم به ما پیام داده اند. 
همچنین گروه های متعدد فرهنگی و هنری به 

12 کشور اعزام خواهند شد.
موســوی با بیان اینکه بیش از۴ هزار خبرنگار 
مراسم دهه فجر را پوشــش می دهند که 110 
خبرنگار از خارج از کشور می آیند، تصریح کرد: 
با وجود تبلیغات دشمنان مبنی بر منزوی شدن 
ورزش کشور، ما جشنواره های مختلف ورزشی 
در این ایام برگزار می کنیم. هشت رویداد بین 
المللی ورزشــی با شرکت۹0 کشــور خواهیم 
داشت. مسابقاتی از جمله بدمنیتون، تکواندو، 
کشــتی، کبدی، شــطرنج ، تنیس و بدنسازی 

برگزار می شود.

ســخنگوی قوه قضاییه گفت: قوه قضاییه این 
اطمینان را می دهد کــه در دوره تحول اهتمام 
ویژه ای به خرج دهد تا تحقــق عدالت را برای 
همه پیگیری کند. نشســت خبری مشــترک 
محمد کاظمی فرد رئیــس مرکز آمار و فناوری 
اطلاعــات قــوه قضائیه و مســعود ستایشــی 
ســخنگوی قوه قضاییه در محل مرکــز آمار و 
فناوری اطلاعــات قوه قضاییه برگزار شــد. در 
ابتدای این نشست، مسعود ستایشی سخنگوی 
قوه قضاییه ضمن تبریک فرا رسیدن دهه فجر  
و پیروزی انقلاب اسلامی گفت: این دهه، فصل 
حرکت عدالت خواهانه ملت ایــران بود، ملتی 
که پشــت ســر امام )ره( برای مبارزه با فساد 
و رفع بی عدالتــی برخواســت و همچنان ۴۴ 
 سال اســت که بر این اراده محکم خود ایستاده

 است.
وی افزود: ملت ایران در سال 5۷ همه یکدست و 
یکپارچه بودند و امروز نیز هر گونه حرکت تفرقه 
انگیزانه برخلاف خواست و اراده عمومی باشد را 
بر نمی تابد.  دشــمنان ۴۴ سال است در خواب 
و خیال خود وعده داده اند تا انقلاب  اســلامی 
برای پیروزی خود جشن نگیرد و برای این هدف 
میلیاردها دلار خرج کرده اند ولی ملت ایران با 

طراحی های دشــمن همراهی نکرده اســت   و 
ملت ایران ۴۴ سال ایستاده است و از جان هزینه 

داده است.
ستایشــی تاکید کرد: قوه قضاییه این اطمینان 
را می دهد که در دوره تحــول اهتمام ویژه ای 
به خــرج دهد تا تحقــق عدالت را بــرای همه 
پیگیــری کند. قــوه قضاییه درصدد اســت با 
تمام توان و بــا اقدامات خــود کام ملت عزیز و 
بزرگوار ایــران را شــاد کند و بیــش از پیش 
 موجب افزایش وحدت شــود و اعتماد عمومی

 را فراهم کند.
ستایشی درباره نشست مشترک امروز با رییس 
مرکز آمار و فناوری اطلاعات قوه قضاییه گفت: 
در مقطــع فعلی، قوه قضاییه به جایی رســیده 
که با بهره وری نوین محــدوده زمانی و مکانی 
دسترســی به خدمات قضایی برداشــته شده 
اســت ودر تمام 2۴ ساعت شــبانه روز امکان 
بهره بــرداری به خدمــات قضایــی از طریق 
پنجره واحد قوه قضاییه فراهم شــده اســت. 
بدلیل اینکه مرکز امــار و اطلاعات بعنوان مغز 
هوشمند دستگاه قضایی است بر آن شدیم که 
 نشســت این هفته بصورت دیگر و در این مرکز 

برگزار کنیم.

در یکصد و بیســت و ششــمین جلسه شورای 
شهر تهران اعضای شورای شهر تهران با فروش 
تعدادی از املاک شهرداری تهران جهت تسویه 
بدهی ها موافقت کردند. مجوز فروش واگذاری و 
انجام معامله 6 و قره املاک متعلق به شهرداری 
تهران در دستور کار یکصد و بیست و ششمین 
جلسه شورای شــهر تهران قرار گرفته بر اساس 
این لایحه قرار است تعدادی از املاک شهرداری 
تهران جهت تســویه بدهی ها واگذار و به فروش 

برسند.
در جریان بررسی این دستور لطف الله فروزنده 
معاون امور مالی و اقتصادی شهرداری تهران با 
بیان اینکه تکلیف داشــته ایم در حوزه غیر نقد 
عمل کنیم گفت: از نیمه دوم سال اقدام به فعال 
کردن حوزه غیر نقد کردیم و برای تسویه بدهی ها 
با بانک شهر صحبت کردیم. وی ادامه داد: قرار بر 
این شد تا کارشناســی املاکی که قرار است به 
بانک شهر داده شود توســط کانون کارشناسی 

مورد انجام شود.
در ادامــه مهدی عباســی گفــت: ابــر پروژه 
بیمارســتان آتیــه 2 درحال فروش اســت اما 

این پروژه بســیار بزرگ اســت و باید بررســی 
کنیم که آیا این درســت که ســهام شهرداری 
تهران در آن پــروژه بزرگ را بفروشــیم یا خیر 
بانک شــهر متعلق به شــهرداری تهران نیست 
و اگر متعلــق با مجموعه بــود بدهی هایش را با 
شــهرداری صفر می کرد. وی ادامــه داد: دیگر 
 مجتمع ها واگذار می شوند باید آینده شهر تهران 

را نیز ببینیم.
در ادامه اعضای شــورای شــهر تهران با فروش 
سهم شهرداری تهران در مجتمع مژده به ارزش 
هزار و 30۴ میلیارد تومان، فروش قدرالســهم 
شهرداری تهران در بیمارستان آتیه به مبلغ هزار 
و 300 میلیارد تومان، فروش قرارداد مشارکت 
شهرداری تهران در پروژه پارکینگ طبقاتی به 
مبلغ هزار و 500 میلیارد تومان، فروش شــش 
دانگ 11 قطعه زمین در احمدآباد مستوفی به 
مبلغ 600 میلیارد تومان، فروش شــش دانگ 
مجتمع مســکونی تجاری خلیج فارس به مبلغ 
515 میلیارد تومان و فروش شش دانگ زمین 
صنعتی در کیلومتر 21 بزرگراه شهید لشگری یه 

مبلغ 500 میلیارد تومان موافقت کردند.

صندوق توسعه صنایع دستی و فرش دست بافت و احیا 
و بهره برداری از اماکن تاریخی و فرهنگی، بهره برداری 
11 بنای تاریخی را به منظور جذب سرمایه گذار به 
مزایده می گذارد. صنایع دستی و فرش دست بافت و 
احیا و بهره برداری از اماکن تاریخی و فرهنگی، این 
مجموعه بناها شامل خانه ســرهنگ ایرج از استان 
تهران، خانه اوشیدری، باغ هرندی، ارگ راین، کارخانه 
حناسایی، عمارت موســی خان و خانه فخر راور از 
استان کرمان، کاروانسرای مهر و کاروانسرای زعفرانیه 
از استان خراســان رضوی، خانه ابراهیمی از استان 
سمنان و همچنین حمام سالار از استان زنجان است.

کاربری بناهای تاریخی مزایــده بهمن ماه صندوق 
توسعه و احیا شــامل، خانه سرهنگ ایرج فرهنگی، 
پذیرایی و هنری، خانه اوشیدری تجاری، پذیرایی و 
هنری، باغ هردی شامل گاوگرد و اتاق های جانبی و 
خانه قراچه داغی هم پذیرایی، اقامتی )بومگردی( و 
فرهنگی در نظر گرفته شده است. کاربری کارخانه 

حناســایی نیز فرهنگی و کارگاهــی در نظر گرفته 
شده است، ارگ راین شــامل عمارت حاکم نشین، 
چهار انبار و زمین پشت انبار مشمول کاربری علمی، 
پژوهشــی، پذیرایی و اقامتی است و عمارت موسی 
خانی و کاروانسرای مهر نیز شامل کاربری فرهنگی، 
هنری و پذیرایی هســتند. خانه فخــر راور کاربری 
پذیرایی، فرهنگی و کارگاهی و همچنین کاروانسرای 
زعفرانیه کاربری فرهنگی، اقامتی، پذیرایی و مجتمع 
بین راهی خواهد داشت. البته حمام سالار نیز مشمول 
دو کاربری فرهنگی و پذیرایی خواهد بود. صندوق احیا 
در نظر دارد تا این بناها را براساس مشخصات مندرج 
در اســناد مزایده از طریق مزایده عمومی به صورت 
قرارداد ســرمایه گذاری در مرمت، احیا، نگهداری و 
واگذاری حق اســتفاده و بهره برداری مدت معین از 
طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به 
آدرس و طی تشریفات مزایده به اشخاص )حقیقی و 

حقوقی( واجد شرایط واگذار کند.

۶۰ هزار برنامه به مناسبت دهه فجر برگزار می شودهشدار پلیس فتا به متقاضیان خرید اینترنتی خودرو

تشکیل پرونده درباره تعرض به فوتبالیست های نوجوان
موافقت با فروش اموال شهرداری برای پرداخت بدهی

مزایده خانه سرهنگ ایرج و ۱۰ بنای تاریخی کشور

سياسیفرهنگی 
برگزیدگان مد و لباس فجر معرفی شدند



اقتصاد2
ایران

توقف عرضه خودرو در بورس 
تبعات عجیبی دارد

رئیس ســازمان بورس و اوراق بهادار با تاکید بر 
اینکه این سازمان از ادامه عرضه خودرو در بورس 
کاملا دفاع می کند، گفت: توقف عرضه خودرو در 
بورس کالا تبعات عجیبی درپی خواهد داشــت. 
مجید عشقی  با بیان اینکه قیمت گذاری دستوری 
بلای جان صنعت است، اظهار کرد: برخی تمایل 
دارند تجربه های دیگران را بارها تجربه کنند.  اگر 
درمورد فولاد و پتروشیمی هم کوتاه می آمدیم 
زیان انباشته ای که در خودروسازها وجود دارد در 

آنجا هم اتفاق می افتاد.
او ادامه داد: صنعت خودرو چندین سال است که 
توسط شورای رقابت و سازمان حمایت گروگان 
گرفته شده است. سازمان بورس هم درابتدا با عرضه 
خودرو در بورس مخالف بود اما با توجه به ساختار 
این صنعت به این نتیجه رسیدیم که این صنعت 

راه نجاتی جز این ندارد.
رئیس سازمان بورس با اشاره به معاملات خودرو 
در بورس کالا عنوان کرد: ممکن اســت در ابتدا 
خودروها بالاتر از قیمت بازار معامله شود، اما بعد 
از مدتی به تعادل می رسد. عشقی ادامه داد: ۲۰۰ 
هزار میلیارد تومان توسط مجموع خودروسازها 
توزیع می شود که ۱۰۰ هزار میلیارد آن مانند یک 
یارانه کور در یک قرعه کشــی توزیع و ۱۰۰ هزار 

میلیارد تومان آن پشت پرده توزیع می شود.
او با تاکید بر اینکه سازمان بورس عرضه خودرو در 
بورس را با جدیت پیگیری و از آن دفاع می کند،  
عنوان کرد: اگر عرضــه ادامه پیدا نکند امیدی به 
زنده شدن این صنعت وجود ندارد. سهامدارانی که 
ابتدای سال خودرو خریدند تاکنون سود زیادی 
کردند اما سهام دارانی که ســهام خودروسازها را 
خریدند باید متحمل ریسک شوند. توقف عرضه 

خودرو در بورس تبعات عجیبی خواهد داشت.

استفاده از درهم برای واردات 
از چین و ۷ قلم کالا محدود شد

بر اساس اطلاعیه جدید ســامانه جامع تجارت، 
ثبت سفارش های با نوع ارز درهم یا دارای ردیف 
تخصیص ارز با نوع ارز درهم )که فاقد تامین ارز یا 
ترخیص بوده اند( با کشور مبدا/ذی نفع/تولیدکننده 
چین، تعلیق شده اند. سامانه جامع تجارت اعلام 
کرد، پیرو مصوبه کمیته هماهنگی سیاست های 
ارزی و تجاری، از این پس ثبت سفارش تعرفه های 
847۱3۰۲۰،85۱7۱۲۱۰، ،85۱7۱39۰

85۱76۲9۰،9887۰3۱۲،847۱7۰9۰ و 
847۱3۰4۰ با نوع ارز *درهم* ، ممنوع اســت. 
همچنین ثبت سفارش های با نوع ارز درهم یا دارای 
ردیف تخصیص ارز با نوع ارز درهم )که فاقد تامین 
ارز یا ترخیص بوده اند( با کشــور مبدا/ذی نفع/

تولیدکننده چین، تعلیق شده اند.
مالکان ثبت سفارش های فوق جهت رفع تعلیق 
بایستی نوع ارز ثبت ســفارش را در سامانه جامع 
تجارت ویرایش نمــوده و در صورت وجود ردیف 
تخصیص ارز با نوع ارز درهــم، آن ردیف را ابطال 
نمایند و سپس با مرکز تماس سامانه های تجاری 

)۱۲4( تماس حاصل نمایند.

مذاکره برای حل مشکل عرضه 
خودروهای وارداتی در بورس

براساس مذاکرات وزارت صمت با سازمان بورس 
برای حل مشــکل عرضه خودروهای وارداتی در 
بورس، احتمالا ظرف دو هفته آینده خودروهای 
چانگان وارداتی در بورس کالا عرضه شوند و بخش 
اول این خودروها تا پایان سال وارد کشور خواهد 
شــد. با توجه به بررســی های انجام شده به نظر 
می رسد ظرف دو هفته آینده خودروهای چانگان 
وارداتی در بورس کالا عرضه شــوند. با این وجود 
بورس کالا شرایطی را در مورد تضمین تامین کالا 

دارد که مورد تاکید سازمان بورس است. 
سید رضا فاطمی امین وزیر صمت  در این خصوص 
گفت: در حال رایزنی با مقامات ســازمان بورس 
هستیم تا به راه حلی در خصوص عرضه خودروهای 
وارداتــی برســیم. لازم به ذکر اســت که مجید 
عشقی رییس سازمان بورس گفته بود اگر تحویل 
خودروهای خارجی به موقع انجام نشــود ایجاد 
مشکل خواهد کرد، در نتیجه باید به نحوی ریسک 
عرضه مدیریت شود. اگر مدلی از سوی وزارت صمت 
ارائه شود که ریسک عرضه را از بین ببرد، بورس با 
آن موافقت خواهد کرد. با توجه به این اظهارات در 
صورتی که مسئله مدل عرضه خودروها بین وزارت 
صمت و سازمان بورس حل شــود، بزودی شاهد 
عرضه خودروهای خارجی در بورس کالا خواهیم 
بود. گفتنی است، براساس پیگیری های انجام شده 
قرار اســت تا اولین بخش از محموله خودروهای 

چانگان وارداتی تا پایان سال وارد کشور شود.

اخبار

مهمترین هدف ســازمان 
امور مالیاتی اعلام کرد در 
تحقق درآمدهای مالیاتی، 
اولا عدالت مالیاتی و ثانیاً 
مقابله با فرارهای مالیاتی 
بزرگ یعنی بالای ۱۰۰ میلیارد تومان مورد توجه 
است. رئیس سازمان امورمالیاتی اعلام کرد که تمام 
افرادی که فعالیت اقتصادی می کنند باید حتما به 

اصول مالیاتی پایبند باشند.
رئیس سازمان امور مالیاتی کشور با تاکید بر اینکه 
نظام مالیاتی در تلاش است که هر کسی که فعالیت 
اقتصادی می کند، به عنوان مودی در تور مالیات قرار 
بگیرد، از شناسایی فرار مالیاتی ۱۲۰۰ میلیاردی در 

کشور خبر داد.
داوود منظور در جلسه علنی مجلس سه شنبه ۱۱ 
بهمن  و در جریان رسیدگی به گزارش کمیسیون 
برنامه و بودجه و محاسبات در مورد بررسی عملکرد 
مهمترین احــکام تبصره هــا و ردیف های مرتبط 
با درآمدهــای عملیاتی)با محوریــت درآمدهای 
مالیاتی( و واگذاری دارائی های سرمایه ای در قانون 
بودجه سال ۱4۰۱ کل کشــور، گفت: در موضوع 
درآمدهای مالیاتی عملکرد ما در سال جاری تا الان 
تحقق حدود 39۰ هزار میلیارد تومان )همت( است 
که نسبت به سال قبل 55 درصد رشد داشته است و 
تا پایان سال نیز پیش بینی تحقق 465 همت تحقق 
خواهیم داشت که در مجموع تحقق ۱۰3 درصدی 

خواهیم داشت.
وی با بیان اینکه »در سال قبل رشد 6۰ درصدی در 
درآمدهای مالیاتی داشتیم« اظهار کرد: مهمترین 
رویکرد ما در تحقق درآمدهای مالیاتی، اولا عدالت 
مالیاتی و ثانیاً مقابله با فرارهای مالیاتی بزرگ یعنی 
بالای ۱۰۰ میلیارد تومان بوده است؛ در این زمینه 
یک مورد فرار مالیاتی بالای ۱۲۰۰ میلیارد تومان 

را شناســایی کردیم و در حال وصول آن هستیم. 
همچنین در موردی دیگر درحال پیگیری یک فرار 
مالیاتی 9۰۰ میلیارد تومانی هستیم. تاکنون بیش 

از ۲۰ مورد فرار مالیاتی بزرگ را پیگیری کرده ایم.
رئیس ســازمان امور مالیاتی کشــور بــا تاکید بر 
اینکه اعتقاد داریم گســتره فرارهای مالیاتی بیش 
از اینهایی اســت که تا امروز به آن دست یافته ایم، 
عنوان کرد: در ســال قبل با شناسایی ۲.۲ میلیون 
مودی جدید مالیاتی در اشــخاص حقیقی زمینه 
وصول مالیات را از کســانی که تاکنــون مالیات 
نمی دادند را فراهم کردیم و امســال ۱.5 میلیون 
اظهار نامه جدید دریافت کردیم. در سال جاری نیز 
۱ میلیون مودی جدید شناسایی کردیم که در سال 

آینده از آنها اظهارنامه دریافت خواهیم کرد.
منظور گفت: در سال قبل بالغ بر 3۰۰ هزار شخص 
حقوقی و شرکت که فعالیت اقتصادی داشتند اما 
اظهار نامه ندادند را شناســایی کردیم و بر اساس 

قانون برای آنهــا برای ســالهای ۱398 تا ۱4۰۰ 
اظهارنامه مالیاتی برآوردی تولید کردیم و به دنبال 
وصول آن هستیم. همچنین در 4 سال قبل بالغ بر 
3 میلیون شخص حقیقی فعال را شناسایی کردیم 
که اظهارنامه ندادند و مالیات پرداخت نکردند؛ برای 
آنها نیز بالغ بر 6۰ همت مالیات شناسایی کردیم و 

در آستانه وصول آن هستیم.
رئیس ســازمان مالیاتی کشــور تاکید کرد: نظام 
مالیاتی در تلاش اســت که هر کســی که فعالیت 
اقتصادی می کند، به عنوان مــودی در تور مالیات 
ما قرار بگیــرد؛ نتیجه این اقدامات تحولی اســت 
که در رشــد وصول مالیات تجربه کردیم و اعتقاد 
داریم در سال آتی 7۰۰ همتی که پیش بینی شده  
است را با شناســایی فرارهای مالیاتی قطعا وصول 

خواهیم کرد.
منظور گفت: در زمینه عدالت مالیاتی امسال مالیات 
یک میلیون و 85۰ هزار مــودی مالیاتی در بخش 

حقیقی بصورت قطعی صفر تعیین شــده است؛ از 
سمت دیگر 5 درصد مودیان حقیقی و مشاغل 88 

درصد مالیات را پرداخت می کنند.
وی ادامــه داد: در حــوزه مالیات مشــاغل عمدتا 
سراغ مشــاغل پردرآمدی نظیر پزشــکان، وکلا، 
نمایندگی های خودرو و بنگاه های املاک رفته ایم 
اما مالیات مشاغل خُرد نظیر بقال و سبزی فروش و 
کارگاه های کوچک عمدتا صفر شده است و مالیات 
حدود 8۰۰ هزار واحد صنفــی کمتر از 5 میلیون 

تومان محاسبه شده است.
رئیس سازمان امور مالیاتی کشور با بیان اینکه خود 
را مکلف می دانیم از بخش ضعیف اقتصاد که در عین 
حال در حال ایجاد فرصتهای شغلی هستند و به مردم 
خدمات می دهند حمایت کنیم و نسبت به کسانی که 
کم درآمد هستند، یا مالیات نگیریم یا مالیات اندک 
بگیریم، اظهار کرد: در کنار فرارهای مالیاتی، معافیت 
های گسترده ای داریم و بر اساس اظهارنامه های سال 
۱4۰۰، ۱38۰ همت درآمد مشمول مالیات بوده که به 
آنها به دلیل قوانین مختلف معافیت دادیم؛ این معافیت 
ها که به عدالت، ســرمایه گذاری و توسعه منطقه ای 
کمک می کند عدد قابل ملاحظه ای است که معتقدیم 

قابل بازنگری است.
منظور افزود: این رقم به معنای آن اســت که سال 
قبل حدود 3۰۰ همت معافیت مالیاتی داده شده 
اســت در حالی که کل مالیاتی که پارسال وصول 
کردیــم، 3۰6 همت بوده اســت یعنی بــه اندازه 
مالیات وصولی، در قانــون معافیت مالیاتی داریم. 
اگر می خواهیم مالیات به پایــه اصلی تامین مالی 
دولت تبدیل شــود و دولــت را در برابر تکانه های 
خارجی مصون و اقتصاد مقاومتی را اجرا کنیم حتماً 
نیاز است که در معافیت های مالیاتی بازنگری شود. 
رئیس سازمان امور مالیاتی کشور در پایان عنوان 
کرد: البته که برخی از تدابیر اتخاذ شده در معافیت 
های مالیاتی کاملا کمک به رونق تولید اســت و ما 

نیز به آنها کاملا عمل می کنیم.

فعالیت های اقتصادی در تور مالیاتی قرار می گیرند

شناسایی فرار مالیاتی ۱۲۰۰ میلیارد تومانی

امسال بانک ها ۴۲ درصد بیشتر 
وام دادند

تســهیلات پرداختی بانک ها طی 9 ماهه امسال 
به مبلغ ۲979۱.5 هزار میلیارد ریال رســید که 
در مقایسه با دوره مشابه ســال قبل 4۱.9 درصد 
افزایش داشته است. بانک مرکزی اعلام کرد که 
از کل تسهیلات پرداختی، مبلغ ۲5۰۱۲.4 هزار 
میلیارد ریال معادل 84 درصد به صاحبان کسب و 
کار )حقوقی و غیرحقوقی( و 4779.۱ هزار میلیارد 
ریال معادل ۱6 درصد به مصرف کنندگان نهایی 
)خانوار( تعلق گرفته اســت. بر این اساس، سهم 
تسهیلات پرداختی در قالب سرمایه در گردش در 
کلیه بخش های اقتصادی طی 9 ماهه ابتدای سال 
۱4۰۱ مبلغ ۱8836.3 هزار میلیارد ریال معادل 
75.3 درصد کل تسهیلات پرداختی به صاحبان 
کســب و کار است. همچنین ســهم تسهیلات 
پرداختی در قالب خرید کالای شــخصی توسط 
مصرف کننده نهایی )خانوار( مبلغ ۲۱۱۰.۲ هزار 
میلیارد ریال معادل 44.۲ درصد از کل تسهیلات 
پرداختی به مصرف کنندگان نهایی )خانوار( است.

سهم تسهیلات پرداختی بابت تأمین سرمایه در 
گردش بخش صنعت و معدن در 9 ماهه ابتدای 
سال ۱4۰۱ معادل 6939 هزار میلیارد ریال بوده 
است که حاکی از تخصیص 36.8 درصد از منابع 
تخصیص یافته به سرمایه درگردش کلیه بخش 
های اقتصــادی )مبلغ ۱8836.3 هــزار میلیارد 
ریال( اســت. بنابرایــن از 888۱.۲ هزار میلیارد 
ریال تســهیلات پرداختی در بخــش صنعت و 
معدن معادل 78.۱ درصد آن )مبلغ 6939.۰ هزار 
میلیارد ریال( در تأمین سرمایه در گردش پرداخت 
شده که بیانگر توجه و اولویت دهی به تأمین منابع 
برای این بخش توسط بانک ها در سال جاری است. 
شایان ذکر است که همچنان باید در تداوم مسیر 
جاری، ملاحظات مربوط به کنترل تورم را نیز در 
نظر گرفت و همواره مراقب قدرت گرفتن پتانسیل 
تورمی ناشی از فشار تقاضای کل در اقتصاد نیز بود.
بر این اساس، ضروری است به افزایش توان مالی 
بانک ها از طریق افزایش سرمایه و بهبود کفایت 
ســرمایه بانک ها، کاهش تســهیلات غیرجاری 
و بازگرداندن آنها به مســیر صحیح اعتباردهی 
بانک ها، افزایش بهره وری بانک ها در تامین سرمایه 
در گردش تولیدی، پرهیز از فشارهای مضاعف بر 
دارایی بانک ها و ترغیب بنگاه های تولیدی به سمت 
بازار سرمایه به عنوان یک ابزار مهم درتامین مالی 

طرح های اقتصادی )ایجادی( توجه ویژه ای کرد.

۱۴۵ کشور میزبان کالاهای ایرانی
در آخرین آمار منتشر شده از سوی گمرک، بیش 
از 43 میلیارد دلار انواع کالاهای غیر نفتی به ۱45 
کشور صادر شده است که چین با سهمی حدود ۲8 
درصد بزرگترین مشتری و خریدار این محصولات 
به شمار می رود. بر اساس آخرین آمار منتشر شده 
گمرک، تا دهم دی ماه امسال بیش از 97 میلیون 
و 834 هزار تن انواع محصولات مختلف ایرانی به 
۱45 کشور جهان صادر شده است که به بیش از 43 

میلیارد و 87 میلیون دلار می رسد.
این آمار از نظر وزنی ۲.86 درصــد و از نظر ارزش 
دلاری ۱9.۰6 درصد نســبت به همین بازه زمانی 
در سال گذشته رشد داشته است. گرچه کالاهای 
غیر نفتی ایران به ۱45 مقصد صادراتی رفته اند اما 
بیش از 86 درصد این محصولات به ۱۰ کشور چین، 
عراق، ترکیه، امارات متحده عربی، هند، افغانستان، 
پاکستان، عمان، اندونزی و روسیه صادر شده است.

در این فهرست، چین با بیش از ۱۱ میلیارد و 854 
میلیون دلار رتبه نخست را دارد و با سهم ۲7.5۱ 
درصدی در این بازار، بزرگترین مشتری کالاهای 
ایران به شــمار می رود. پس از چین، عراق، ترکیه 
و امارات به ترتیب با بیش از هشت میلیارد و 63۱ 
میلیون دلار، شــش میلیارد و 4۱8 میلیون دلار و 
چهار میلیارد و 6۰۰ میلیون دلار ســهمی معادل 
۲۰.۰3 درصد، ۱4.9۰ درصــد و ۱۰.68 درصد را 

در بازار کالاهای صادراتی ایران از آن خود کرده اند.
پس از آن ها هند، افغانستان و پاکستان با خرید بیش 
از یک میلیون دلار به ترتیب مشتریان پنجم تا هفتم 
محصولات ایرانی به شمار می روند که البته گرچه 
این ترکیب تغییر چندانی نســبت به ماه گذشته 
نداشته است، اما افغانستان و پاکستان همواره یکی 
از مشتریان پر وپا قرص کالاهای ایرانی در سنوات 
اخیر بودند که جای خود را با رتبه های پایین تری 

عوض کرده اند.
نهایتا عمان، اندونزی و فدراسیون روسیه به ترتیب با 
بیش از 868 میلیون دلار، 647 میلیون دلار و 56۲ 
میلیون دلار خرید از بازار صادراتی کالاهای ایرانی 
رتبه های هشــتم، نهم و دهم را به خود اختصاص 
داده اند. البته انتظار می رود با تفاهم نامه های امضاء 
شده بین ایران و روسیه میزان و ارزش این مبادلات 

افزایش چشمگیری در آینده داشته باشد.
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دبیر شورای عالی مناطق آزاد با بیان اینکه "به ۲ 
دلیل تاکنون سرمایه گذاری خارجی مطلوبی در 
کشور انجام نشده است" گفت: با مصوبه اخیر دولت 
ســرمایه گذاری در مناطق آزاد تسهیل می شود. 
حجت الله عبدالملکی یادآور شــد: مصوبه اخیر 
هیئت دولت نقطه عطفی در مناطق آزاد محسوب 
می شود که باعث تسهیل گری در امور صادرات و 

واردات در این مناطق خواهد شد.
وی با بیان "در این مصوبه گشایش های ویژه ای 
در مناطــق آزاد ایجاد و نقش آنها در پیشــرفت 
اقتصاد کشور بیشتر خواهد شد" افزود: 3 رویکرد 
اساســی این مصوبه، شفاف ســازی در عملکرد 
مناطق آزاد، بین المللی کردن مناطق آزاد کشور 
و تسهیل فرآیند واردات و صادرات در این مناطق 
اســت. وی جهانی کردن مناطق آزاد کشــور را 
یکی از رویکردهای اصلی دبیرخانه شــورایعالی 
اعــلام و تصریح کــرد: این امر علاوه بر توســعه 
ســرمایه گذاری خارجی به جذب گردشگر هم 
کمک می کنــد. مناطــق آزاد درگاه های اصلی 
اقتصاد ایران به جهان محســوب می شــوند. با 

7 منطقه اخیر اکنون ۱5 منطقه آزاد در کشــور 
 داریم کــه همه مرزها با کشــورهای همســایه 

را شامل می شود.
وی گفت: از شــهریور سال گذشــته تا شهریور 
امسال میزان صادراتی که از تولیدات خود مناطق 
آزاد انجام شده نسبت به وارداتی که در خود این 
مناطق مصرف شده بیشتر بوده یعنی تراز تجاری 
این مناطق مثبت شده است.۱9۰۰ واحد تولیدی 
در این مناطق مســتقر هســتند که در تراز بین 
المللی فعالیت دارند و تا حد زیادی صادرات محور 
هستند. مشکل ما ضعف در بازاریابی بین المللی  
است که باید آن را رفع کنیم. واحدهای تولیدی 
این مناطق می توانند بیشتر صادرات انجام دهند.

دبیر شورای عالی مناطق آزاد در پاسخ به سئوالی 
مبنی بر اینکه حجم ســرمایه گذاری خارجی در 
این مناطق به چه صورت بوده اســت، اضافه کرد:  
تاکنون در حوزه سرمایه گذاری خارجی در مناطق 
آزاد موفق نبوده ایم، ۱۰ درصــد در این مناطق 
سرمایه گذاری خارجی انجام شده است. یک سوم 
کل صادرات کشور از مناطق آزاد و ویژه اقتصادی 

انجام می شود با این وجود عملکرد مناطق آزاد در 
جلب سرمایه خارجی موفق نبوده است.

عبدالملکی با بیان این که هزینه تولید در کشــور 
ما پایین اســت، افزود: نیــروی کار ارزان، منابع 
طبیعی فراوان، انــرژی ارزان و موقعیت اقلیمی 
مناسبی داریم که سبب شده که تولید در کشور ما 
سودآور و کم هزینه باشد اما به دو دلیل بروکراسی 
و قوانین زائد و ناشناخته بودن مناطق آزاد، تاکنون 
ســرمایه گذاری خارجی مطلوبی در کشور انجام 

نشده است.
وی افزود: برای حذف بروکراســی و قوانین زائد، 
موضوع ضابطه زدایی و تسهیل امور کسب و کار 
را در این مناطق دنبال می کنیم. همچنین برنامه 
برندینگ مناطق آزاد را برای شناختن این مناطق 
به سایر کشور ها در دســتور کار داریم که این امر 
علاوه بر توسعه سرمایه گذاری خارجی به جذب 
گردشگر  کمک می کند.  دبیر شورایعالی مناطق 
آزاد افزود: در بند 6 مصوبه دولت، گره گشایی برای 
دریافت تسهیلات برای فعالان اقتصادی در مناطق 
آزاد شده اســت و طبق آن همه تسهیلاتی که به 

سایر فعالان اقتصادی در سرزمین اصلی داده می 
شود به فعالان اقتصادی مناطق هم تخصیص یابد.

عبدالملکی ادامه داد: در خصوص بین المللی کردن 
مناطق آزاد، دنیا تجربه ایجاد مناطق آزاد مشترک 
یا متناظر را دارد و یکــی از راهبردهای ما هم این 
موضوع است. اولین مصوبه دولتی در هیات وزیران 
را داریم که به موضوع ایجاد مناطق آزاد مشترک 

اشاره می کند و اهمیت زیادی دارد.
وی با بیان اینکه برای ایجاد مناطق آزاد مشترک یا 
متناظر وارد مذاکره شده ایم افزود: به عنوان مثال 
ترکیه ۲۱ منطقه آزاد دارد که اغلب در وسط کشور 
هستند و اکنون بحث این اســت که منطقه آزاد 
مشترک در مرز ایران و ترکیه ایجاد شود یا به طور 
متناظر کار کنیم. با روس هــا نیز در انزلی در این 
خصوص کار شده و به تبع آن در چابهار هم منطقه 
آزاد مشترک خواهیم داشت. مناطق آزاد ما مزیت 
های قابل ملاحظه ای دارند و نباید نگران رقابت با 
سایر کشورها باشیم زیرا کلیت کیفیت کالاهای 
ایرانی خوب است و کشورها عمدتا راغب هستند 

از ایران واردات داشته باشند.

گزارش مرکز پژوهش های مجلس در خصوص پایش 
بخش صنعت و معدن در آذرماه امسال نشان می دهد 
شاخص تولید و فروش شرکت های صنعتی بورسی به 
بالاترین سطح سال ۱4۰۱ رسیده است. تحلیل روند 
رشد بخش صنعت از جنبه های مختلف، عاملی کلیدی 
در تحلیل های خرد و کلان اقتصادی و یکی از ارکان 
تصمیم گیری در حوزه اقتصاد است. شاخص تولید 
بخش صنعت به دلیل تأثیر نوسانات سطح فعالیت 
صنعت بر بخش هــای دیگر اقتصاد، بــه عنوان یک 

شاخص مهم اقتصادی کوتاه مدت استفاده می شود.
مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی به صورت 
ماهانه شــاخص تولید، فروش و قیمت شرکت های 

بورسی را محاسبه می کند. این شاخص به روز، برای 
اقتصاد ایران که تحولات گسترده ای دارد از اهمیت 
زیادی برخوردار است، زیرا بازخورد شوک های وارده 
به اقتصاد ایران و واکنش های سیاست گذاران باید در 
تواتر کمتر از فصل مورد رصد قرار گیرد؛ این در حالی 
است که آمار رسمی بخش حقیقی به صورت فصلی و 

با تأخیر ارائه می شود.
در آذرماه، شاخص تولید و فروش شرکت های صنعتی 
بورسی به بالاترین سطح در سال ۱4۰۱ رسیده است؛ 
در این ماه شاخص تولید و فروش نسبت به ماه مشابه 
سال ۱4۰۰ به ترتیب با افزایش ۱۲.9 درصد و ۱5.7 
درصدی و نسبت به آبان امسال با افزایش ۲.7 درصد 

و 3.6 درصدی مواجه شده اســت. در این ماه رشته 
فعالیت خودرو و قطعات، رکورد جدیدی ثبت کرده 
است و شاخص تولید و فروش آن به ترتیب رشد 48.4 
درصد و 86.7 درصدی را نســبت به ماه مشابه سال 
قبل ثبت کرده است. همچنین، شاخص تولید رشته 
فعالیت دارو به بالاترین سطح در دو سال اخیر رسیده 
است و نسبت به ماه مشابه ســال قبل افزایش ۲5.6 
درصدی و نسبت به آبان امسال افزایش 7 درصدی 

داشته است.
بر اساس این گزارش، در آذرماه امسال، شاخص تولید 
و فروش رشته فعالیت ماشین آلات و تجهیزات روند 
صعودی خود در سال ۱4۰۱ را ادامه داده و نسبت به 

ماه مشابه سال گذشته به ترتیب رشد 35.5 درصدی 
و 95 درصدی را ثبت کرده است.

در آذرماه ۱4۰۱ نرخ رشد ماهانه قیمت فعالیت های 
صنعتی بورسی رشد مثبت ۰.۲ درصدی را ثبت کرده 
است و رشد نقطه به نقطه به 35.4 درصد رسیده است. 
در نهایت، میانگین سالیانه شــاخص قیمت هم در 
آذرماه ۱4۰۱ روند نزولی یک سال اخیر خود را ادامه 
داد و با ۲.۱ واحد درصد کاهش نســبت به ماه قبل، 
میزان 49.۱ درصد افزایش را نشان می دهد. در این 
ماه رشته فعالیت دارو همانند آبان ماه مجدداً با افزایش 
قیمت مواجه بوده و نرخ رشد ماهیانه 9.3 درصدی 

داشته است.

وزیر صنعت، معدن و تجارت از کاهش تلفات انساتی 
حاصل از تصادف جاده ای از 4.4 به یک درصد خبر 
داد و گفــت: بهبود ترمز ضدقفــل )abs( و ایجاد 
کیسه هوا در خودرو در این بهبود این آمار اثرگذار 

بوده است.
در جلسه علنی مجلس، ســوال حسین گودرزی 
نماینده دورود و ازنا از وزیر صنعت، معدن و تجارت 
در دســتور کار قرار گرفت. در متن سوال گودرزی 
آمده اســت: طبق گزارش پلیس راهور کشــور در 
تصادف زنجیره ای اخیر شهرســتان بهبهان )آذر 
۱4۰۰( ایربگ هیچ کــدام از 59 خوردو تصادفی 
باز نشــده اســت؛ در این رابطه چــه برخوردی با 
خودروســازان انجام گرفته است؟ آیا اراده ای برای 
برخورد با ســازندگان ارابه های مــرگ در وزارت 

صنعت وجود دارد؟  آیا استانداردها در ساخت ایربگ 
رعایت شده است؟

رضا فاطمی امین در پاسخ به این سوال ابتدا به ارایه 
آماری در خصوص کاهش تلفات جاده ای پرداخت 
و اظهار داشت: از ســال 9۲ تا ۱4۰۰، تعداد کشته 
شــدگان در تصادفات به یک چهارم کاهش یافته 
است؛ در سال 99 طبق گزارش مرکز آمار ایران در 
هر تصادف 4.4 فوتی داشتیم که این رقم در سال 

۱4۰۰ به عدد یک رسیده است.
وی افزود: البته حتی یک فرد کشــته شــده برای 
تصادفات قابل قبول نیســت امــا از آنجا که تعداد 
وسایل نقلیه 7۰ درصد افزایش یافته است، شاهد 
این کاهش در تلفات جاده ای هستیم. وزیر صنعت، 
معدن و تجارت افــزود: تصادفات عوامل متعددی 

دارد که 49 درصد آن به عامل انســانی، 36 درصد 
جاده و ۱5 درصد خودرو باز می گردد؛ در طول ۱۰ 
سال گذشته اقداماتی برای ارتقای ایمنی خودروها 
انجام شــده که می توان به تعبیــه ترمز ضدقفل 
)abs( اشاره کرد. فاطمی امین یادآور شد: از سال 
93 کیسه هوا )ایربک( برای خودروها اجباری و در 
این ۱۰ سال سایر اقدامات لازم برای ارتقای ایمنی 
خودرو انجام شد به نحوی که به تدریج شاهد بهبود 
کیفیت بهتر خودروها و کاهش تصادفات جاده ای 

بودیم.
وزیر صنعت، معــدن و تجارت با اشــاره به حادثه 
تصادف زنجیره ای در جــاده بهبهان - رامهرمز در 
آذر ۱4۰۰ که بنابر گزارش پلیس به دلیل مه غلیظ 
روی داد، افزود: در این حادثه 58 خودرو با یکدیگر 

تصادف کردند که اولین خودرو یک کامیون بود که 
با یک دســتگاه النترا تصادف کرد اما کیسه هوای 
آن باز نشد؛ در ادامه این حادثه ناگوار 38 خودروی 
سواری به صورت زنجیره ای برخورد کردند که فقط 

۱۰ دستگاه از این تعداد کیسه هوا داشتند.
وی افزود: همــان زمــان دســتور دادم که هیچ 
خودرویی از این توقفگاه خارج نشــود تا تمام آنها 
از نظر وضعیت ایمنی و کیســه هوا بررسی شوند؛ 
سپس گزارشی در این زمینه تهیه شد که در حال 
حاضر در کمیســیون ایمنی راه هــای وزارت راه و 
شهرســازی موجود اســت ضمن اینکه در همان 
زمان سردار اشتری رییس وقت نیروی انتظامی در 
مکاتبه ای هشت موضوع را در حوزه های مختلف 

مطرح کردند.

سرمایهگذاریدرمناطقآزادتسهیلمیشود

شاخصتولیدشرکتهایصنعتیبورسیبهبالاترینسطحرسید

وزیر صنعت در جلسه علنی مجلس مطرح کرد؛

کاهشتلفاتجادهایاز۴.۴ بهیکدرصد

گروه اقتصاد ایران وجهان
News kasbokar@gmail.com
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معاون وزیر راه وشهرســازی گفــت: ۵۳ پروژه 
بــه ارزش ۹ هــزار و ۸۰۳ میلیارد ریــال در ۲۷ 
فرودگاه کشــور در آســتانه بهره برداری است. 
حمیدرضا ســیدی معاون وزیــر، رئیس هیئت 
مدیره و مدیرعامل شــرکت فرودگاه ها و ناوبری 
هوایی ایران گفــت: ۵۳ پروژه بــه ارزش ۹ هزار 
و ۸۰۳ میلیــارد ریال در ۲۷ فرودگاه کشــور در 
آستانه بهره برداری است. سیدی گفت: این پروژه 
ها در ۱۷ اســتان از جمله اســتان های خراسان 
رضوی، شمالی و جنوبی،کرمانشاه، ایلام، سمنان، 
مازندران، آذربایجان شــرقی و غربی، هرمزگان، 
سیستان و بلوچستان، فارس، گلستان، اردبیل، 
 لرســتان، خوزســتان و چهارمحــال بختیاری 

متمرکز است.
او ادامه داد: فرودگاه های استان خراسان رضوی 
با ۹ پروژه به ارزش ۳ هــزار و ۹۶۶ میلیارد ریال 
بیشترین سهم را در این پروژه ها دارد که شامل 

بهره برداری از فرودگاه گنابــاد و همچنین بهره 
برداری از دستگاه ایربریج، سیستم SLFS و پست 

کامپکت می شود.
معاون وزیــر راه و شهرســازی همچنین گفت: 
فرودگاه کرمانشاه با یک هزار و ۲۰۰ میلیارد ریال، 
باند جدید و توسعه و بهسازی اپرون را در آستانه 
بهره برداری دارد. به گفته سیدی، فرودگاه های 
استان خراســان جنوبی نیز با ۹۱۰ میلیارد ریال 
رتبه ســوم در ارزش ریالی پروژه ها را برای بهره 

برداری در اختیار دارد.
 مدیرعامل شرکت فرودگاه ها و ناوبری هوایی ایران 
گفت: فرودگاه های استان مازندران)۷۳۰ میلیارد 
ریال(، فرودگاه های استان فارس)۵۵۰ میلیارد 
ریال(،فرودگاه های استان گلستان)۴۹۶ میلیارد 
ریال(، فرودگاه ایلام)۴۰۰ میلیارد ریال(، فرودگاه 
هــای آذربایجان غربــی)۳۰۰ میلیــارد ریال(، 
فرودگاه های آذربایجان شــرقی)۲۹۸ میلیارد 

ریال(، فرودگاه های سمنان)۱۹۰میلیارد ریال(، 
فرودگاه های سیستان و بلوچستان) ۱۵۲میلیارد 
ریال(،  فرودگاه های اســتان هرمــزگان)۱۵۱ 
میلیارد ریال(، فرودگاه های خراسان شمالی)۱۳۰ 
میلیارد ریال(، فرودگاه های استان اردبیل)۱۱۰ 
میلیارد ریال(، فرودگاه های لرستان)۱۱۰ میلیارد 
ریال(، فرودگاه های اســتان خوزســتان)۱۰۰ 
میلیارد ریال( و فرودگاه های استان چهار محال و 
بختیاری)۱۰ میلیارد ریال( رتبه های بعدی ارزش 

ریالی پروژه ها را برای افتتاح در اختیار دارند.
به گــزارش روابط عمومی شــرکت فرودگاه ها و 
ناوبری هوایی ایران این پروژه ها شــامل احداث 
و توســعه ترمینال ها، نصب تجهیزات رادیویی، 
ارتباطــی و نظارتی، روشــنایی باند، توســعه 
و بهســازی ســطوح پروازی، احداث ساختمان 
های جانبی نظیر هواشناســی، پلیس، حفاظت  

هواپیمایی، احداث دیوار حفاظتی و... است.

رییس سازمان هواپیمایی کشوری اظهار داشت: نه تنها 
مسیرها و مقاصد پروازهای اروپایی ایران ایر کاهش 
پیدا نکرده و هیچ مقصدی حذف نشده بلکه مقاصد 
اروپایی ایران ایر نسبت به سال گذشته افزایش پیدا 
کرده اســت. محمد محمدی بخش، رییس سازمان 
هواپیمایی کشوری درباره انتقاد ایرلاین ها درباره ورود 
ستاد تنظیم بازار به تعیین قیمت بلیت هواپیما و در 
پاسخ به این سوال که آیا ســتاد افزایش ۳۰ درصدی 
قیمت بلیت هواپیما را لغو کرده است، اظهار داشت: ورود 
ستاد تنظیم بازار به افزایش قیمت بلیت هواپیما قانونی 
است و ابلاغ رییس جمهوری است که هر گونه افزایش 
قیمتی پس از تصویب در ســتاد تنظیم بازار قابلیت 
اجرایی دارد. وی با اشــاره به تصویب افزایش قیمت 
بلیت هواپیما در شورای عالی هواپیمایی گفت: شورای 
عالی هواپیمایی هم یکی از چرخه های قیمت گذاری 
برای بلیت هواپیما است. قبل از ابلاغ این دستور رییس 
جمهوری، شــورای عالی هواپیمایــی مطابق قانون 

افزایش قیمت بلیت را ابلاغ می کرد و شرکت ها هم آن 
را به اجرا می رساندند. اما پس از ابلاغ این دستور رییس 
جمهوری، افزایش قیمت بلیت هواپیما حتما باید با طی 
فرایند در ستاد تنظیم بازار تایید شود که درباره بلیت 
هواپیما بخش عمده ای از این فرایند طی شده  و تنها 

منتظر تنفیذ و ابلاغ ستاد تنظیم بازار مانده است.      
رییس ســازمان هواپیمایی کشــوری افزود: درباره 
احتمال لغو افزایش ۳۰ درصدی بلیت هواپیما اطلاعی 
ندارم و من یکی از اعضای شــورای عالی هواپیمایی 

هستم و این موضوع یک تصمیم جمعی است.
محمدی بخش درباره هزینه تمام شده هر صندلی پرواز 
ادامه داد: سازمان هواپیمایی کشوری نظر کارشناسی 
خود را درباره هزینه تمام شده هر صندلی پرواز اعلام 
کرده  است و اعداد فعلی را تایید نمی کنیم اما در حال 
حاضر ما تنها یکی از اعضایی هستیم که درباره قیمت 
بلیت هواپیما می تواند تصمیم بگیرد و نمی توانیم به 
عنوان یک عضو نظری را از جانب کل شورا یا جمعی 

که درباره قیمت بلیت تصمیم می گیرند، اعلام کنیم. 
سازمان هواپیمایی موضوع را کارشناسی و نظر خود را 
اعلام کرده و نظرات ستاد تنطیم بازار و شورای رقابت 

درباره قیمت گذاری بلیت هواپیما تجمیع شده  است.
وی درباره عدم فروش بلیت هواپیما از سوی شرکت ها 
تا تعیین تکلیف قیمت بلیت هواپیما تاکید کرد: این 
موضوع صحت ندارد. آمار پروازهــای روزانه نه تنها 

کاهش پیدا نکرده  بلکه افزایش هم پیدا کرده است.
معاون وزیر راه و شهرسازی همچنین درباره کاهش 
پروازهای نــاوگان داخلی در مســیرهای خارجی به 
ویژه مســیرهای اروپایی به دلیل کمبود هواپیمای 
مناســب اظهار داشت: تنها شــرکت ایران ایر)هما( 
پروازهای اروپایــی را انجام می دهد کــه مانند روال 
گذشــته پروازهای اروپایی را انجام می دهد و نه تنها 
مسیرها و مقاصد پروازهای اروپایی ایران ایر کاهش پیدا 
نکرده و هیچ مقصدی حذف نشده بلکه مقاصد اروپایی 
ایران ایر نسبت به سال گذشته افزایش پیدا کرده است.

عضو هیئت مدیره اتاق مشترک بازرگانی ایران و چین گفت: 
ارزش میزان قاچاق کالا در کشور به بیش از ۸۵۰ هزار میلیارد 
تومان رسیده است. معضل قاچاق کالا از دیرباز در اقتصاد ایران 
وجود داشته است؛ به سبب اهمیت این موضوع و تأثیر مخرب 
قاچاق بر روی تولید، ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز در تیرماه 
سال ۱۳۸۱ تشکیل شــد اما در نهایت در سال ۱۳۹۲، قانون 

جامعی در این زمینه به تصویب نمایندگان مجلس رسید.
انتظار می رفت که باگذشت یک دهه از تصویب قانون مبارزه 
با قاچاق کالا و ارز، شاهد کاهش این پدیده مخرب باشیم، اما 
در عمل همچنان میزان قاچاق کالا بالا اســت، حتی شرایط 
به گونه ای رقم خورده که شــاهد قاچاق معکوس از ایران به 
کشورهای دیگر هستیم. بر اســاس اظهارنظر علی مؤیدی، 
رئیس ســتاد مبارزه با قاچــاق کالا و ارز، یک پنجم از حجم 
تبادلات کشور از طریق قاچاق انجام می شود، با یک محاسبه 

ساده و در نظر گرفتن اینکه طی سال های اخیر حجم صادرات 
و واردات کشــور معمولاً در حدود ۱۰۰ میلیــارد دلار بوده 
است، می توان دریافت که مجموع قاچاق ورودی و خروجی 
کشور بیش از ۲۰ میلیارد دلار است، حال این پرسش مطرح 
می شود که چرا اقتصاد ایران با چنین حجم وسیعی از قاچاق 

روبرو است؟
ســعید نیرومند معاون مدیرکل مقابلــه و رصد جریان مالی 
ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز، پیرامون علت بالابودن قاچاق 
در کشــور در یک برنامه رادیویی گفت: دلیــل اصلی وجود 
قاچاق، حاشیه سود وسوسه انگیزی است که نمی توان از آن 

چشم پوشی کرد.
به گفته این مقام مســئول، ســهم قاچاق وارداتی نسبت به 
قاچاق معکوس بیشــتر اســت، وی ادامه داد: درهرصورت 
قاچاق معکوس در کشــور عدد کمی نیســت و ســهم آن 

سالانه حدود ۴ الی ۵ میلیارد دلار است. عمده کالاهایی که 
به صورت قاچاق از کشــور خارج می شوند، کالاهایی هستند 
که از دولت یارانــه دریافت می کنند و این کالاها در کشــور 
ارزان تر آن سوی مرزها است. به طور مثال سوخت، کودهای 
 شــیمیایی و دارو یارانه های گزافی توســط دولت برای آنها 

پرداخت می شود.
نیرومند ادامه داد: با افزایش تحریم هــا و کاهش ارزش پول 
ملی با قاچاق خروجی بیشــتری مواجه شدیم که نمونه بارز 
آن قاچاق دام بود که در دوره ای شــدت پیدا کــرده بود؛ اما 
با تمهیداتی ایــن موضوع تحت کنترل قــرار گرفت، این در 
حالی است که قاچاق دام درگذشــته به داخل کشور صورت 

می گرفت.
مدیرکل مقابله و رصد جریان مالی ستاد مبارزه با قاچاق کالا 
و ارز در خصوص نحوه قاچاق اظهار داشت: قاچاق دارای نوعی 

سازماندهی است در واقع خریداری، پشتیبانی و حمل ونقل 
قاعدتاً نمی تواند کار یک نفر باشــد و بدون هماهنگی با سایر 
افراد یا فرضاً با سازمان یا دستگاهی امکان پذیر نیست. وی در 
خصوص تأثیر ممنوعیت واردات بر قاچاق گفت: یکی از دلایل 
قاچاق، ممنوعیت واردات است؛ البته در خصوص کالاهایی که 
وارداتشان ممنوع نبوده نیز همچنان قاچاق مشاهده می شود 

که این امر به دلیل حاشیه سود بالا است.
این مقام مسئول ادامه داد: در حال حاضر ۱۵۵۲ قلم کالا در 
گروه های کالایی مختلف هستند که وارداتشان ممنوع است؛ 
اما کل کالاهای ممنوعه این تعداد نیســت. تعداد کالاهای 
ممنوعه در حدود ۲۰۰۰ قلم است که حدود ۶۰۰ قلم تحت 
شــرایطی و مجوزهای خاصی اجازه واردات بــه آن ها داده 
می شــود. مدیرکل مقابله و رصد جریان مالی ستاد مبارزه با 
قاچاق کالا و ارز در بخش دیگــری از اظهارات خود گفت: از 

دلایل دیگر وجود قاچاق در کشور، می توان به عدم شفافیت 
در گردش کالا و پول و همچنین سوءاستفاده از معافیت هایی 

مثل کولبریِ قانونی، کالاهای مسافری و ملوانی اشاره کرد.
نیرومند پیرامــون کشــف کالای قاچاق در ســطح عرضه 
عنوان داشت: کشفیات در ســطح عرضه همواره پایین ترین 
عدد را دارد و عمده کشــفیات در مســیرها، انبارها و مبادی 
مرزی است، همچنین از چندساله گذشته با پدیده ای تحت 
عنوان خودروهای شــوتی مواجه بوده ایم؛ زیرا این خودروها 
محدودیت های خودروهای ســنگین را ندارند و می توانند از 
مسیرهای فرعی و با دورزدن ایست بازرسی کالاهای قاچاق 
را در کشــور پخش کنند. وی در انتها گفت: مهم ترین پیامد 
قاچاق کالا در کشور عدم توان رقابت تولیدکنندگان داخلی با 
محصولات خارجی است که در پی آن کاهش تولیدات داخلی 

را شاهد خواهیم بود.

درحالی نماینده مجلس از "شــوک مثبت" بر بازار 
مسکن در نتیجه افتتاح مســاکن مهر خبر داده که 
معاون وزیر راه و شهرسازی نیز گفت: تحویل ۲۰ هزار 
مسکن مهر شــوک مثبت و خوبی را برای بازار اجاره 
به دنبال دارد. اقبال شاکری عضو کمیسیون عمران 
مجلس با تاکید بر لزوم پیشــگیری تاثیرپذیری بازار 
مسکن از نوسانات ارزی گفته است: تا وقتی بین عرضه 
و تقاضای مسکن در بازار تعادل وجود نداشته باشد، 
رشد قیمتی اتفاق خواهد افتاد و همچنین بازار آماده 
تاثیر پذیری از نوسانات اقتصادی شده و جو روانی در 

جامعه نیز بر قیمت ها اثرگذار خواهد شد.
وی بیان کرد: با آن که طی ماه های اخیر اتفاق خاصی 

در بازار از جمله نرخ نهاده های ساختمانی روی نداده، 
اما رشد قیمت در مسکن اتفاق افتاد که بخش زیادی 
از آن ناشی از جو روانی موجود در جامعه است. وی با 
اشاره به این که مسکن یک کالای سرمایه ای است که 
از نوسانات اقتصادی تاثیر می گیرد، گفت: دولت باید 
ضمن مدیریت نوســانات اقتصادی در بازارهای طلا، 
ســکه و ارز باید برخی از مسکن های در حال ساخت 
را در سر رسیدهای زودتری به مردم تحویل دهد، این 
امر شــوک مثبتی به بازار وارد کرده و موجب کاهش 
قیمت می شود. عضو کمیسیون عمران مجلس شورای 
اسلامی اضافه کرد: همانگونه که بارها به وزارت راه و 
شهرســازی نیز تاکید کردیم باید مساکن مهری که 

مدت ها از زمان تحویل آنها گذشته تکمیل و به مردم 
تحویل تا شوک مثبتی به بازار مسکن وارد شود.

بر اســاس آمار منتشر شــده از ســوی وزارت راه و 
شهرسازی حدود ۲۰۰ هزار واحد مسکن مهر در سراسر 
کشــور نیمه  تمام وجود دارد که به دلایل متعددی از 
جمله کمبود منابع مالی، مشکلات مربوط به تعاونی ها 
و ... تاکنون به اتمام نرسیده اند. بخشی از این واحدها در 
شهرهای جدید اطراف تهران واقع شده اند. در همین 
حال معاون وزیر راه و شهرسازی از تحویل ۵۰ درصد 
مساکن مهر نیمه تمام شهرهای جدید تا پایان سال 
خبر داد و گفت: تا پایان ســال ۲۰ هزار مسکن مهر 

تحویل متقاضیان می شود.

بررســی بازار مســکن تهران حاکی از آن است که 
قیمت واحد ۲۳۰ متــری در آجودانیه ۲۸ میلیارد و 
آپارتمان ۶۳ متری در ابن بابویه ۸۳۰ میلیون تومان 
قیمت گذاری شده است. بازار مسکن همچنان بر مدار 
رکود تورمی با شیب ملایم حرکت می کند. روند رشد 
قیمت در تمام مناطق کشور از جمله کلانشهر تهران 

همپای تورم ادامه دارد.
مطابق آخرین گزارش بانک مرکزی از تحولات بازار 
مسکن )آذرماه ۱۴۰۱( متوسط قیمت خرید و فروش 
یک متر مربع زیربنای واحد مسکونی معامله شده از 
طریق بنگاه های معاملات ملکی شهر تهران ۴۸۰.۷ 
میلیون ریال بود. قیمتی که ۲.۹ درصد بیشــتر از 

آبان ماه امسال اســت. بانک مرکزی احتمالاً امروز یا 
فردا جدیدترین گزارش از تحولات بازار مسکن طی 
دیماه ۱۴۰۱ را منتشر می کند که پیش بینی می شود 
از روند صعودی قیمت ها حکایت داشته باشد. در این 
شرایط سری به بازار مسکن تهران در بخش خرید و 
فروش می زنیم. بر این اســاس در محدوده دیباجی 
یک واحد مسکونی ۸۵ متری ۱۶ ساله با قیمت کل 
۸.۵ میلیارد تومان )هر مترمربع ۱۰۰ میلیون تومان(، 
آپارتمان ۱۰۰ متری در ظفر بــا قیمت ۱۲ میلیارد 
تومان و واحد ۹۰ متری ۳ ساله در قیطریه با قیمت 

۹.۷ میلیارد تومان برای فروش عرضه شده است.
در شــکوفه واحد مســکونی ۸۵ متری با قیمت ۳ 

میلیارد و ۸۵۰ میلیارد تومان یعنی هر مترمربع حدود 
۴۵.۲ میلیون تومان برای فروش فایل شده است. عمر 
این آپارتمان ۱۲ سال بوده و دارای امکاناتی از جمله 

انباری و پارکینگ است.
واحد مسکونی ۹۰ متری نوســازی در تهرانپارس با 
قیمت ۶ میلیارد تومان، آپارتمان ۹۶ متری ۸ سال 
در میرداماد با قیمت ۱۳ میلیــارد تومان، واحد ۹۰ 
متری ۲۸ سال ساخت در قبا با قیمت ۸.۵ میلیارد 
تومان، آپارتمان ۹۵ متری نوساز در شادآباد با قیمت 
۳.۹ میلیارد تومان و واحد ۹۰ متری نوساز در چیتگر 
با قیمت ۴.۴ میلیارد تومان برای فروش عرضه شده 

است.

با تصمیم بانک مرکزی از روز ۱۱ بهمن ماه نرخ ســود 
ســپرده ها و تســهیلات بانکی افزایش یافت. بر همین 
اساس، نرخ سود تسهیلات بانکی ۲۳ درصد و نرخ سود 

سپرده های بانکی سه ساله ۲۲.۵ درصد شد.
پیش از این و طبق آخرین مصوبه شورای پول و اعتبار 
نرخ سود سپرده های بانکی ۱۸ درصد بود که البته با توافق ضمنی بانک مرکزی و 
بانک ها در ماه های اخیر این نرخ به ۲۰ درصد رسیده بود. رییس کل بانک مرکزی از 
همان روزهای نخست ورود به بانک مرکزی اعلام کرده بود: از ابزار نرخ سود بانکی 
حتماً استفاده خواهم کرد. بانک مرکزی در جلسه ای با مدیران عامل بانک های 
دولتی و خصوصی ضمن تشریح جزئیات افزایش نرخ سود بانکی، هماهنگی های 
لازم را در خصوص اجرای مصوبات سودی اخیر شورای پول و اعتبار با بانکداران 

انجام داد.
در ابلاغیه بانک مرکزی خطاب به بانک ها آمده اســت؛ پیرو بخشــنامه  شماره 
۱۲۶۶۴۲       /۹۹ مــورخ ۲۸       /۴       /۱۳۹۹ موضوع ابلاغ مصوبه یک هزار و دویســت و 
نود و هفتمین جلسه مورخ ۲۴        /۴        /۱۳۹۹ شورای پول و اعتبار درخصوص سقف 

نرخ های  سود علی الحساب سپرده های سرمایه گذاری مدت دار، بدین وسیله مصوبه 
یک هزار و سیصد و پنجاهمین جلسه شورای پول و اعتبار در خصوص نرخ های 
سود تسهیلات و سود علی الحساب انواع سپرده های ســرمایه گذاری مدت دار 

به شرح زیر تعیین شد:
الف( سقف نرخ سود علی الحساب سالانه سپرده های سرمایه گذاری مدت دار:

۱ ـ سپرده سرمایه گذاری کوتاه مدت عادی: ٪۵
۲ ـ    سپرده سرمایه گذاری کوتاه مدت ویژه سه ماهه: ٪۱۲
۳ ـ    سپرده سرمایه گذاری کوتاه مدت ویژه شش ماهه: ٪۱۷

۴ ـ    سپرده سرمایه گذاری بلندمدت با سررسید یک سال: ٪۲۰.۵
۵ ـ    سپرده سرمایه گذاری بلندمدت با سررسید دو سال: ٪۲۱.۵
۶ ـ    سپرده سرمایه گذاری بلندمدت با سررسید سه سال: ٪۲۲.۵

ب( نرخ سود تسهیلات عقود غیرمشارکتی بانک ها و مؤسسات اعتباری غیربانکی 
حداکثر ۲۳٪ و نرخ سود مورد  انتظار عقود مشارکتی قابل درج در قرارداد میان 
بانک   / مؤسسه اعتباری غیربانکی با مشتری معادل ۲۳٪ تعیین می شود. پ( نرخ 
سود علی الحساب سپرده های سرمایه گذاری کوتاه مدت ویژه و بلندمدت که قبل 
از سررسید برداشت شوند، معادل نرخ سود علی الحساب سپرده سرمایه گذاری 

متناظر با دوره ماندگاری آن با کسر یک  واحد درصد خواهد بود.

در همین رابطه معاون اقتصادی بانک مرکزی با اشاره به تغییر نرخ سود بانکی 
گفت: در تسهیلات قرض الحسنه هیچ تغییری ایجاد نمی شود ولی سود سرمایه در 
گردش و سایر تسهیلاتی که بر اساس مصوبه شورای پول و اعتبار قبلا ۱۸ درصد 
بوده به ۲۳ درصد تغییر کرده است. پیمان قربانی معاون اقتصادی بانک مرکزی 
در پاسخ به این سوال که نرخ های جدید سود بانکی از چه زمانی در بانک ها اعمال 
می شود؟ اعلام کرد: راجع به بحث سیاست های پولی اخیر،  شورای پول و اعتبار 
ً  مصوبه نرخ های سود را تصویب کرد و این مصوبه روز قبل در جلسه ای که با  اخیرا
مدیران عامل بانک ها داشتیم به آنها ابلاغ شده و رسماً  توسط بانک مرکزی برای 

بانک ها ارسال شده و از امروز اجرایی می شود.
وی همچنین در پاسخ به این ســوال که با این مصوبه سود تسهیلات بانکی، از 
جمله تسهیلات سرمایه در گردش و قرض الحسنه چه تغییری می کند؟ گفت: در 
تسهیلات قرض الحسنه هیچ تغییری ایجاد نمی شود و آنها تابع شرایط قبلی شان 
هستند، ولی سود سرمایه در گردش و سایر تسهیلاتی که بر اساس مصوبه شورای 

پول و اعتبار که قبلا ۱۸ درصد بود به ۲۳ درصد تغییر پیدا کرده است.
معاون اقتصادی بانک مرکزی در پاســخ به این سوال که در صورتی که بانکی از 
این نرخ ها تخطی کند چه برخوردی می شود؟ افزود: راجع به بحث رعایت نرخ ها 
از مهمترین مواردی است که مد نظر بانک مرکزی است، چون عدم رعایت اینها 
هم لطمه به صنعت بانکداری می زند هم باعث ایجاد ناترازی و اضافه برداشــت 
بانک ها می شود و هم به اقتصاد کشور لطمه می زند،   لذا ما در این زمینه امروز هم 
با بانک ها صحبت کردیم و تذکرات لازم داده شده،  تمامی بانک ها ملزم به رعایت 
دقیق مصوبه شورای پول و اعتبار هستند،  هر بانکی اعم از شعبه،  مدیران میانی 
و یا خود هیات مدیره و مدیر عامل بانک اگر تخلفی در زمینه نرخ های سود دیده 
شود حتماً  برخورد انتظامی لازم از سوی بانک مرکزی به عنوان نهاد ناظر بانک ها 

انجام خواهد شد.
وی درباره اینکه  مردم اگر متوجه تخلف بانک ها شوند باید به کجا مراجعه کنند؟ 

تصریح کرد: اگر در بانک ها تخلفی در این زمینه مشاهده شود این را می توانند به 
روابط عمومی بانک مرکزی اطلاع دهند و این موضوع به حوزه نظارت ما منعکس 
می شود اگر شماره تلفن خاصی هم در این زمینه تعبیه شود حتماً  روابط عمومی 
بانک مرکزی اطلاع رسانی خواهد کرد، ولی با تمهیداتی که اندیشیده ایم هم خود 
بانک ها و هم بانک مرکزی ملزم به رعایت هســتند، در این زمینه شاهد تخلفی 
نباشیم  البته معمولاً  تخلف زمانی صورت می گرفت که ما نرخ ها را می خواستیم 
کاهش دهیم الان با این تعبیری که وجود دارد انتظارمان این است که بانک ها 
دیگر آن تخلف را نداشته باشــند که نرخ های بالاتر می دادند،  ولو اینکه هر نرخ 
بالاتری را با شدت برخورد می کنیم، و اختیارات لازم برای برخورد های سلبی لازم 
با هیات مدیره و مدیران میانی بانک ها به بانک مرکزی داده شده و از ابزار نظارتی 

جدیدمان با قدرت تمام استفاده خواهیم کرد.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

افزایش 23 درصدی نرخ سود به توقف خروج پول از بانکها منجر خواهد شد

افزایش نرخ سود سپرده ها و تسهیلات بانکی
تغییر نرخ سود بانکی شامل تسهیلات قرض الحسنه نمی شود

ستاد تنظیم باید افزایش نرخ بلیت هواپیما را تایید کند۲۷ فرودگاه کشور نونوار می شوند

ارزش قاچاق به بیش از ۸۵۰ هزار میلیارد تومان رسید

فاصله ۲۷ میلیارد تومانی قیمت مسکن در شمال و جنوب تهرانشوک مثبت بر بازار با تحویل مسکن های مهر نیمه تمام

شرایط اثرگذاری افزایش نرخ سود 
کامران ندری، اقتصاددان 

بانک مرکزی در اقدامی منفعلانه نرخ سود را افزایش داد. چراکه بانکها از مدتها قبل اقدام 
به افزایش نرخ سود کرده بودند. بانکها هم البته از روی ناچاری دست به چنین اقدامی 
زدند. اما به هر ترتیب این اقدام موجب شد بانک مرکزی نیز راهکاری جز همراهی با 
سیستم بانکی نداشته باشد. این در حالی است افزایش نرخ سود در بانکها بیشتر از میزان 
تعیین شده در بخش نامه فعلی منتشر شده است. این میزان افزایش به عقیده بنده یک 
واکنش انفعالی از سوی بانک مرکزی است. چراکه بانکها با موج برداشت از سپرده های 
بلندمدت مواجه شدند و نیاز بانکها به پول بانک مرکزی افزایش پیدا کرد. به عبارتی 

راهکار دیگری برای بانکها جهت حفظ نقدینگی وجود نداشت. 
بانکها برای اینکه بتوانند انگیزه مردم و مشتریان را برای توقف برداشت موجودی حساب 
های بلندمدت افزایش دهند از حدود یک ماه گذشته به افزایش نرخ بهره به صورت 
غیررسمی اقدام کردند. هرچند قرار بر این بود که شورای پول و اعتبار در این رابطه 
تصمیم بگیرد اما به دلیل کندی تصمیم گیری در سازمانهای مرتبط، این مصوبه برای 

اجرا به صورت رسمی ابلاغ و در نهایت به این بخشنامه ختم شد.
خود بانکها بیشتر از میزانی که بخشنامه تعیین کرده از خیلی قبل تر وارد کارزار افزایش 
نرخ سود شده بودند. شرایطی که برای مشتریان توسط بانکها ارایه شده از محتوای این 
بخشنامه بسیار بهتر است. بنابراین این ابلاغ جدید نیست و فقط به اجرای آن رسمیت 
بخشید. این در حالی است که با توجه به تورمی که در اقتصاد وجود دارد و بازدهی که در 
بازارهای دیگر وجود دارد، باید دید تا چه اندازه سپرده گذاران از این بخشنامه استقبال 
خواهند کرد. باید دید برداشت از حساب ها متوقف خواهد شد یا تاثیری در روند افزایش 

کمبود نقدینگی سیستم بانکی به جهت خروج پول خواهد داشت یا خیر. 
شرایط تورمی اگر بدتر شود و انتظارت تورمی بالاتر رود، این افزایش نرخ سود کمک 
زیادی به بانکها نخواهد کرد. بنابراین بانکها همچنان با برداشت از حساب های بلندمدت 
مواجه خواهند بود. از سوی دیگر بانکها دارایی نقدی کافی هم در ترازنامه ندارند بنابراین 
مراجعه بانکها به بانک مرکزی افزایش پیدا خواهد کرد. درست است که این اقدام بانک 
مرکزی اقدام بدی نیست اما باید بســیار زودتر اتفاق می افتاد. این میزان افزایش از 
افزایشی که بانکها در نرخ سود اعمال کرده اند بسیار کمتر است. همچنین اگر موج 
انتظارات تورمی فروکش نکند، این نرخ سود هم می تواند جلوی خروج سپرده های 
بلندمدت را بگیرد. در این شرایط برداشت از حساب ها ادامه خواهد داشت و بانکها با 

کمبود نقدینگی بیشتری مواجه خواهند شد.
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فناوری و 
اطلاعات

افزایش حتمی سهم بودجه پژوهش و فناوری ۱۴۰۲ 
معاون پارلمانی رئیس جمهور از افزایش حتمی سهم بودجه پژوهش و فناوری ۱۴۰۲ به 
حداقل یک درصد از تولید ناخالص داخلی خبر داد و گفت: باید همه بخش ها را ببینیم. 
برای مثال در مورد فرهنگ هم همیشه این گلایه وجود دارد که کم تر به فرهنگ بها داده 
می شود و امسال به همه دستگاه ها مجوز داده شد تا بتوانند دو درصد از اعتبارات خود را 

به امور فرهنگی تخصیص بدهند و حتماً بحث پژوهش نیز مورد توجه قرار خواهد گرفت.
سید محمد حسینی در پاسخ به ســوالی در مورد کمبود بودجه های پژوهشی و این که 
چرا هیچ گاه بودجه های پژوهشــی به اهداف تعیین شده در اســناد بالادستی نرسیده 
است، گفت: امسال بودجه با دقت بررسی شده و ما کم تر سراغ داریم دولت ۱۸ جلسه به 
مباحث بودجه اختصاص داده باشد و یکی از مباحث جدی در آن جلسات مباحث علم 
و فناوری و شرکت های دانش بنیان و موضوع پژوهش بود که وزیر علوم و برخی از وزرای 
دیگر در این زمینه پیشنهادات خود را مطرح کردند. وی افزود: همه وزارتخانه ها به نوعی 
در موضوع پژوهش و فناوری وظیفه دارند که فعالیت کنند. این فعالیت می تواند از طریق 
پژوهشگاه های خودشان باشد و یا شــرکت های دانش بنیان خودشان را تقویت کنند. 
همچنین می توانند از دانشگاه ها طلب کنند که این اقدامات انجام شود. معاون پارلمانی 
رئیس جمهور با بیان اینکه این اقدامات در دست انجام است، گفت: به اعتبارات وزارت 
علوم نیز توجه شده و دستگاه های دیگر نیز باید بخش پژوهش و فناوری و شرکت های 
دانش بنیان خودشــان را تقویت کنند. جزئیات بودجه را باید وقتی که در صحن علنی 
مجلس بررسی می شود، دید. وی در پاسخ به این سوال که آیا در سال آینده بودجه پژوهش 
و فناوری به حداقل یک درصد از تولید ناخالص داخلی خواهد رسید؟ گفت: حتماً افزایش 
خواهیم داشت؛ ولی بالاخره ما باید همه بخش ها را ببینیم. برای مثال در مورد فرهنگ 
هم همیشه این گلایه وجود دارد که کم تر به فرهنگ بها داده می شود و امسال به همه 
دستگاه ها مجوز داده شد تا بتوانند دو درصد از اعتبارات خود را به امور فرهنگی تخصیص 

بدهند و حتماً بحث پژوهش نیز مورد توجه قرار خواهد گرفت.

ارز نیما برای واردات کوشی تلفن همراه تخصیص داده نشد
افزایش نرخ برندهای پرطرفدار موبایل

عضو هیات مدیره اتحادیه فناوران رایانه خاطر نشان کرد: به نظر می رسد عدم تمایل برای 
فروش موبایل در بازار تداوم پیدا نکند و با اقداماتی که صنف در دستور کار قرار داده است 
قیمت ها سامان پیدا خواهند کرد. قیمت آیفون هیجانی شد و امیدواریم که قیمت ها به 
مانند سابق شود و در نهایت قیمت آیفون روی 56 تا 6۰ میلیون تومان شود. احسان بیات با 
اشاره به وابستگی نرخ تلفن همراه به ارز نیمایی، گفت: موبایل با ارز نیما وارد کشور می شود 
و تلاطم های هفته های اخیر این بازار به عدم تامین ارز نیما برای واردات موبایل باز می گردد.
وی با بیان اینکه تامین ارز نیمایی برای واردکنندگان موبایل در دو هفته اخیر دشوار شده 
بود، تصریح کرد: قیمت ارز نیمایی در ۲ هفته اخیر حدود ۱5 درصد افزایش داشت و همین 
موضوع بر بازار تاثیر گذاشت. این فعال صنفی با اشاره به تغییرات در مدیریت بانک مرکزی 
و تاثیر آن در تامین ارز نیمایی، گفت: بانک مرکزی همواره اعلام می کند که ارز نیما موجود 
است اما در دو هفته گذشته نیما از سوی صرافی ها و بانک ها تامین نشد و در هفته گذشته 

نیز نرخ نیما افزایش پیدا کرد و به تبع شاهد افزایش نرخ تلفن همراه در بازار بودیم.
عضو هیات مدیره اتحادیه فناوران رایانه ادامه داد: امیدواریم که موبایل مانند گذشــته 
مشمول دریافت ارز نیما شود که بتوان همچنان این کالا با نرخ سابق و در بازار عرضه شود؛ 
اگر نیما برای واردات موبایل حذف و یا نرخ آن بالاتر برود بدون تردید در قیمت بازار موبایل 
تاثیر خواهد گذاشت. بیات در پاسخ به این پرسش که چرا نرخ آیفون در بازار موبایل در 
هفته ای که گذشت به ۱۰۰ میلیون تومان رسید؟ گفت: بازار برند آیفون در ایران متفاوت 
است چراکه این برند جزو کالاهای لوکس محسوب می شود و ارز نیمایی برای واردات آن 
تخصیص داده نمی شود به عبارتی این کالا ممنوعیت در واردات دارد؛ در واقع ورودی برای 
آیفون وجود ندارد به همین دلیل قیمت آن افزایشی شده است تا زمانی که ثبت سفارش 

برای واردات این برند وجود نداشته باشد و کالا وارد نشود قیمت آن بالا خواهد ماند.
این فعال اقتصادی ادامه داد: نرخ پرومکس در بازارهای جهانی ۱۲۰۰ دلار است از این رو 
قیمت واقعی آیفون در بازار ایران باید حدود 53 تا 55 میلیون تومان باشد. وی با بیان اینکه 
فروشندگان نمی دانند که با چه قیمتی می توانند کالا را خریداری کنند از این رو از فروش 
اجتناب می کنند، گفت: به نظر می رسد این موضوع تداوم پیدا نکند و با اقداماتی که صنف 
در دستور کار قرار داده است قیمت ها سامان پیدا خواهد کند. قیمت آیفون هیجانی شد 
امیدواریم که قیمت ها به مانند سابق شود و در نهایت قیمت آیفون روی 56 تا 6۰ میلیون 
تومان شود. عضو هیات مدیره اتحادیه فناوران یارانه  خاطر نشان کرد: امیدواریم با تصمیماتی 
که در وزارت صمت گرفته می شود و اعطای مجوز برای واردات قیمت آیفون مانند سابق شود 
وگرنه این احتمال وجود دارد که نرخ آیفون مانند گذشته نباشد. بیات از افزایش ۱۰ درصدی 
نرخ برندهای پرطرفدار یعنی شیائومی و سامسونگ خبر داد و افزود: تقاضا چند ماهی است 
که به دلیل افت توان خرید مردم ریزش پیدا کرده است اما افزایش نرخ موبایل در ۲ هفته اخیر 

همانگونه که اشاره کردم به تامین نشدن نیما برای واردات موبایل باز می گردد.

توییتر صاحب سیستم پرداخت پول می شود
توییتر سرگرم توسعه سیستم پرداخت پول در این پلتفرم شبکه اجتماعی بوده و درخواست 
برای دریافت مجوز رگولاتوری را آغاز کرده است. ایلان ماسک، مالک جدید توییتر، از زمان 
خرید ۴۴ میلیارد دلاری این شرکت شبکه اجتماعی در تلاش برای ایجاد راه های جدید 
درآمدش به منظور جبران افت شدید درآمد تبلیغاتی است. روزنامه فایننشیال تایمز به 
نقل از منابع آگاه نوشت: ساخت قابلیت پرداخت پول زیر نظر استر کرافورد، مدیر بخش 
مدیریت محصول در توییتر انجام می شود. وی یکی از مدیران مهم برای ایلان ماسک است.
ماسک پیش از این گفته بود خرید توییتر، بخشــی از یک طرح بزرگ برای ایجاد یک 
اپلیکیشن همه منظوره خواهد بود که شامل شبکه اجتماعی، پرداخت نقطه به نقطه و 
خرید الکترونیکی است. پیش از مالکیت ماسک، توییتر، اوایل سال ۲۰۲۱ سرگرم بررسی 
قابلیتی بود که به کاربران اجازه میداد از هوادارانشان انعام یا پرداخت دیجیتالی دریافت 
کنند. در این بین، بلومبرگ نیوز گزارش داد توییتر نخستین بهره حدود ۱۲.5 میلیارد 
دلار وامی که ایلان ماسک سال میلادی گذشته برای خرید و خصوصی کردن این شرکت 
دریافت کرده بود را پرداخت کرده اســت. به گفته منابع آگاه، توییتر این پرداخت را به 

گروهی از هفت بانک که در راس آنها مورگان استنلی قرار دارد، انجام داد.
ایلان ماسک که مدیرعامل شرکت خودروسازی تسلا است، علاوه بر وامی که از گروهی از 
بانک ها دریافت کرده است، بخشی از سهام خود در این شرکت خودروسازی را برای تهیه 
پول خرید توییتر فروخت. این میلیاردر کارآفرین پس از خرید توییتر، برای کاهش هزینه ها 
در این شرکت، دست به اخراج گســترده کارمندان زد و طرح های جدید برای سرویس 
اشتراکی "توییتر بلو" معرفی کرد که شامل نشان احراز هویت بود. اما تبلیغات کنندگان به 

دلیل نگرانی از رویکرد ماسک درباره مقررات نظارت بر محتوا، از این پلتفرم کوچ کردند.
طبق آمار استاندارد مدیا ایندکس )اس ام آی(، هزینه تبلیغات در توییتر در نوامبر، 55 درصد 
نسبت به مدت مشابه سال گذشته کاهش یافت. در حالی که سه ماه آخر سال معمولا 
هزینه تبلیغاتی بیشتری انجام می شود تا برندها، محصولاتشان را در فصل خرید تعطیلات، 
تبلیغ کنند. بر اساس بررسی این شرکت، ۱۴ آگهی دهنده بزرگ از میان 3۰ آگهی دهنده 
در توییتر، تبلیغات در این پلتفرم را پس از این که ایلان ماسک کنترل توییتر را ۲۷ اکتبر 
به دست گرفت، متوقف کردند. ماسک در رویدادی که در نوامبر در توییتر اسپیس برگزار 
شد، به مسئله شرکت هایی که تبلیغاتشان را متوقف کرده اند پرداخت و اعلام کرد این اقدام 
آگهی دهندگان را درک می کند. همزمان ماسک، گروه های کنشگر را برای تحت فشار قرار 
دادن آگهی دهندگان برای لغو آگهی در این پلتفرم رسانه اجتماعی، مقصر خواند. فروش 

تبلیغات حدود ۹۰ درصد از درآمد توییتر پیش از دوران ایلان ماسک بود.
بر اساس گزارش رویترز، وب سایت اینفورمیشن با اشاره به جزئیاتی که مدیران تبلیغات 
توییتر با کارکنان این شرکت در میان گذاشتند، گفتند: درآمد سه ماهه چهارم توییتر به 

دلیل افت تبلیغات، حدود 35 درصد بر مبنای سه ماهه کاهش پیدا کرد.

اخبار

نشست کشــت و صنعت های 
بزرگ ایران با هدف شناسایی 
مسائل همکاری دانش بنیان ها 
با شرکت های کشت و صنعت 
برای حل چالش های امنیت 
غذایی بــا راه حل های فناورانه برگزار شــد. نشســت 
شــرکت های کشــت و صنعت و هم افزایــی فناوران و 
شــرکت های بزرگ حوزه امنیت غذایی و کشــاورزی، 
در معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست 
جمهوری برگزار گردید. در این نشســت، دبیر ســتاد 
توسعه زیست فناوری، سرپرست حوزه ریاست و معاون 
سیاستگذاری و توسعه معاونت علمی و فناوری ریاست 
جمهوری، جمعی از مدیران شرکت های کشت و صنعت 
و همچنین شرکت های دانش بنیان حوزه کشاورزی و 

امنیت غذایی حضور داشتند.
تبییــن فرصت هــا و راهکارهای قانــون جهش تولید 
دانش بنیان، تبیین نظام مسائل حوزه کشت و صنعت، 
بررسی نحوه به هم رســانی فناوران و صنایع و بررسی 
چالش های تســهیل و هم افزایی از اهــداف اصلی این 
نشســت بودند. مصطفی قانعی، دبیر ســتاد توســعه 
زیست فناوری در این نشســت، به تبیین ظرفیت های 
حوزه زیســت فناوری پرداخــت و اظهار کــرد: طبق 
پیش بینی های انجام شــده به دنبال تحقق ۱۰ درصد 
از تولیــد ناخالص ملی توســط فناوری های زیســتی 
هستیم. این فناوری ها ظرفیت تصاحب 3 درصد از بازار 
زیست فناوری جهانی به ارزش 3۰ میلیارد دلار را دارند. 
در حوزه امنیت غذایی، 3۰ فناوری مختلف در کشــور 
وجود دارد که می تواند اقتصاد صنایع کشــت و صنعت 

را متحول کند.
وی در خصوص نقش ستاد توســعه زیست فناوری در 
بحث اتصال فناوران به صنایع بزرگ تشــریح کرد: این 
ستاد می تواند نقش واســطه بین صنایع و شرکت های 

دانش بنیان ایفا کند و ابزارهای حمایتی این کار در ستاد 
فراهم است. تنظیم گری و تسهیل گری از ماموریت های 
دولت است که به وسیله شورای سلامت و امنیت غذایی 
دنبال می شود و بحث های مربوط به فناوری آن بر عهده 

ستاد توسعه زیست فناوری است.
در این نشست، مهدی الیاسی، معاون سیاستگذاری و 
توســعه معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری، به 
تبیین قانون جهش تولید دانش بنیان پرداخت و عنوان 
کرد: از سال ۱3۸۹، حمایت از شرکت های دانش بنیان 
تولیدکننده فناوری های پیشرفته و سطح بالا مورد توجه 
قرار گرفت. در قانون جهــش تولید دانش بنیان رویکرد 
حمایت از شــرکت ها به حمایت از اقتصاد دانش بنیان 
تغییر یافت و از آن پس فعالیت های نوآورانه و فناورانه 
همه شرکت ها، از جمله شرکت ها و صنایع بزرگ مورد 
توجه قرار گرفته است. وی ادامه داد: عمده شرکت های 
دانش بنیان، علی رغم تولید فناوری های مختلف، توان 
و ظرفیت شــکل دادن زنجیره تولیدی را ندارند. قانون 
جهش تولید دانش بنیان ابزارهایی در اختیار قرار می دهد 
که کمک می کند تا شکل گیری این زنجیره تحقق یابد.  
معاون سیاستگذاری و توسعه معاونت علمی و فناوری 
ریاســت جمهوری، در خصوص ابزارهای قانون جهش 
تولید دانش بنیان، تصریح کرد: حمایت از فعالیت های 
تحقیق و توسعه بنگاه های بزرگ، از مهمترین ابزارهای 
حمایتی این قانون است. فعالیت های نوآورانه و فناورانه 
واحدهای تحقیق و توســعه، می تواند در صنایعی چون 
شرکت های کشــت و صنعت با همکاری دانش بنیان ها 
و یا دانشــگاه انجام شــود و این صنایع با هزینه کرد در 
امر تحقیق و توسعه، شــامل تخصیص اعتبار مالیاتی 
خواهند شد. همچنین ســرمایه گذاری این صنایع در 
دانش بنیان ها نیز می تواند مورد تخصیص اعتبار مالیاتی 

قرار گیرد.
وی در اشــاره به نقش تســهیل گری معاونت علمی و 
فناوری و ســتاد توسعه زیســت فناوری اظهار داشت: 
شرکت های کشت و صنعت می توانند نیازهای فناورانه 
خود را تحت حمایت ســتاد توســعه زیست فناوری به 

موضوعات تحقیق و توسعه تبدیل و آن نیازها را به کمک 
دانش بنیان ها حل کنند.

الیاســی ادامه داد: قانــون جهش تولیــد دانش بنیان، 
ابزارهای حمایتــی دیگــری از جمله رفــع ممانعت 
ســرمایه گذاری بانک ها، بهبود قوانین ضمانت نامه ها، 
تســهیلات بورســی و حمایت های تکمیلــی دیگر از 
ابزارهای جدید قانون جهش تولیــد دانش بنیان برای 

فعالیت های فناورانه شرکت های مختلف است.
در ادامه این جلسه، به طرح و بحث دغدغه ها و مسائل 
شرکت های دانش بنیان فناور در زمینه امنیت غذایی و 
همچنین شرکت های کشت و صنعت از زبان فعالین این 
حوزه پرداخته شد. مشکلات مربوط به تامین نهاده ها، 
قوانین و الزامات پیچیده و بروکراســی اداری و کمبود 
نقدینگی از مشکلات عمده و عمومی شرکت های کشت و 
صنعت عنوان شد؛ همچنین در زمینه اتصال شرکت های 
فناور با این صنایع، عدم شبکه ســازی و اعتمادسازی 
مناسب، نیاز به ارزیابی های چندرشته ای از فناوری ها و 
ایجاد زیرساخت مناسب برای همکاری شرکت های فناور 
و صنایع از مسائل عمده دانش بنیانی شدن فعالیت های 

کشت و صنعت مطح گردید.

علیرضا خاکدامن، سرپرست حوزه ریاست معاونت علمی، 
فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاســت جمهوری پس از 
اســتماع مشــکلات، چالش ها، انتقادات و پیشنهادات 
شــرکت ها و فناوران فعال در حوزه کشــت و صنعت و 
امنیت غذایی، اظهار داشت: معاونت علمی برای حل این 
مشکلات قصد دارد از توانمندی ها و ظرفیت های موجود 
در مجموعه های دانش بنیان اســتفاده و چالش ها را با 

راهکارهای فناورانه و دانش بنیان حل کند.
وی با اشــاره به اینکه تامین منابع تبصــره ۱۸ قانون 
بودجه ســال ۱۴۰۱ به زودی محقق خواهد شد، گفت: 
با کمک این تبصــره که درخصوص اجازه شــرکت ها 
و ســازمان های توســعه تابعه برخی وزارتخانه ها برای 
کمک به ســرمایه گذاری در برنامه های تحقق رشــد و 
تولید، صادرات کالا و خدمات، حمایت از ساخت داخل و 
طرح های توسعه ای توسط بخش های خصوصی و تعاونی، 
است و قطعا این اقدامات شتاب خواهد گرفت. سرپرست 
حوزه ریاست معاونت علمی و فناوری افزود: یکی دیگر 
از اقدامات معاونت علمی حمایت از قراردادهای خرید 
تضمینی شرکت ها اســت که می تواند در توسعه بازار 

فناورانه کشور موثر باشد.

فعالیت های نوآورانه و فناورانه تمام شرکت ها حمایت می شود

تشکیل دولتی کوچک برای حل مسایل فناورانه 
News kasbokar@gmail.com

ارزش بیت کوین در آســتانه به روزرســانی سیاست 
فدرال رزرو نزول کــرد. ارزش بیت کوین در 3۱ ژانویه 
کاهش یافت زیرا به نظر می رســد معامله گران اندکی 
از ســرمایه گذاری در دارایی هــای پرخطــر پیش از 
تصمیم گیری سیاست پولی بعدی توسط فدرال رزرو 

ایالات متحده در اول فوریه دلسرد شده اند.

سرمایه گذاران امیدوارند در جریان کنفرانس مطبوعاتی 
جروم پاول، رئیس فدرال رزرو  بینش بیشتری از موضع 
سیاســت گذاران در مورد نرخ بهره دریافت کنند. در 
زمان نگارش این مطلــب بیت کوین ۲.5۹ درصد و اتر 
۴.۰۴ درصد کاهش را ثبت کردند. مجموع ارزش بازار 
جهانی ارزهای دیجیتالی در حال حاضر ۱.۰۴ تریلیون 

دلار برآورد می شود که این رقم نسبت به روز قبل 3.۴۹ 
درصد کمتر شده است. در حال حاضر ۴۲.3۲ درصد 
کل بازار ارزهای دیجیتال در اختیار بیت کوین بوده که 

در یک روز ۰.۱3 درصد کاهش داشته است.
حجم کل بازار ارزهای دیجیتال در ۲۴ ساعت گذشته 
56.۹۲ میلیارد دلار اســت که ۱۴.3۸ درصد افزایش 

داشته اســت. حجم کل در امور مالی غیر متمرکز در 
حال حاضر ۴.5۸ میلیارد دلار است که ۸.۰۴ درصد از 
کل حجم ۲۴ ساعته بازار ارزهای دیجیتال است. حجم 
تمام سکه های پایدار اکنون 5۱.5۱ میلیارد دلار است 
که ۹۰.5۰ درصد از کل حجم ۲۴ ساعته بازار ارزهای 

دیجیتال است.

رئیس بنیاد ملی نخبگان گفت: در هر جای دنیا نخبه 
نابغه ای باشد که علاقه مند باشد در ایران کار کند، مورد 

احترام، توجه و حمایت ما خواهد بود.
روح الله دهقانی فیروزآبادی معــاون علمی، فناوری و 
اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهــور و رئیس بنیاد ملی 
نخبگان درباره مصوبه اخیر هیئت وزیران برای حمایت 
از نخبگان غیر ایرانی گفت: در کشــور مــا به ویژه در 
مناطق شرقی، نخبگان افغانستانی هستند که تحصیل 
می کنند و یا افرادی داریم که تابعیت افغانستانی دارند 

ولی در ایران زندگی و تحصیل می کنند.

وی افزود: این افراد در کشــور ما تحصیل و از منابع ما 
اســتفاده می کنند و حیف اســت که از آن ها استفاده 
نشــود. در تمام دنیا همین طور اســت و در آمریکا و 
اروپا، نخبه غیربومی خوبی که در آن کشــور بتوانند 
کمک کند، حتماً نگه داشته می شــود. معاون علمی 
رئیس جمهور با بیان اینکــه در آمریکا نخبگان ایرانی 
و عراقی حمایت می شــوند و ما هم بایــد همین کار 
را بکنیــم، اظهــار کرد: این دون شــأن ما اســت که 
بخواهیم نژادپرســتانه به قضیه نگاه کنیــم و در هر 
کجای دنیا نخبه نابغه ای باشــد که علاقه مند باشــد 

 در ایران کار کنــد، مورد احترام، توجــه و حمایت ما 
خواهد بود.

دهقانی فیروزآبادی در پایان خاطرنشــان کرد که این 
آیین نامه صرفاً بــرای نخبگان افغانســتانی و عراقی 
نیســت و شــامل عموم نخبگان غیر ایرانی می شود. 
هیأت وزیران در جلسه ۲6 دی  سال جاری در راستای 
تکلیف مقرر در مصوبه دولت در شــهریور ســالجاری 
مبنی بر تعییــن و ارائه معیارهای تشــخیص نخبگی 
توســط معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
رئیس جمهــور، پیشــنهاد ایــن معاونت بــا عنوان 

 »آیین نامه حمایــت از نوابغ و نخبــگان غیر ایرانی« 
را به تصویب رساند.

به منظــور بهره منــدی از دانش و تخصــص نوابغ و 
نخبگان غیــر ایرانی که در راســتای آرمان های نظام 
مقدس جمهــوری اســلامی و تأمین منافــع ملی، 
خدمات و اقدامات شــایانی انجــام داده یا می دهند، 
در صــورت دارا بودن شــرایط نخبگــی، از امتیازات 
شــهروندی به اســتثناء تابعیت و تصــدی مناصب 
 مذکــور در مــاده )۹۸۲( قانــون مدنــی برخوردار 

می شوند.

همزمان با برگزاری چهاردهمین نمایشگاه نفت، گاز، 
پالایش و پتروشیمی پارس جنوبی، دستاوردهای ۱۷۰ 
شــرکت دانش بنیان و فناوری عرضه شد. ابوالحسن 
رزمی نیا، رییس پارک علم و فنــاوری خلیج فارس با 
اشاره به چهاردهمین نمایشــگاه نفت،  گاز، پالایش و 
پتروشیمی پارس جنوبی که از ۹ بهمن ماه در عسلویه 
دایر شده است، افزود: این نمایشگاه تا روز چهارشنبه، 

۱۲ بهمن ادامه دارد و پذیــرای علاقه مندان و به ویژه 
فعالان این حوزه است.

وی با بیــان اینکه در این نمایشــگاه ۱۷۰ شــرکت 
داخلی و نمایندگی های شــرکت های خارجی آخرین 
دســتاوردهای خود را در حوزه نفــت، گاز، پالایش و 
پتروشیمی عرضه کرده اند، اظهار کرد: حوزه نفت، گاز و 
صنایع وابسته از جمله پیشران های اقتصادی در جهان 

و به ویژه ایران به عنوان یکی از کشورهای دارای ظرفیت 
در حوزه انرژی نفت و گاز به شمار می رود.

رئیس پارک علم و فناوری خلیج فارس )بوشــهر( این 
نمایشــگاه را فضایی مطلوب بــرای عرضه توانمندی 
خدمات و کالاهای شــرکت های مرتبط با حوزه های 
انرژی دانســت و گفــت: انتظار می رود شــرکت ها و 
کارفرمایان از این ظرفیت ایجاد شده نهایت استفاده را 

ببرند. به نقل از روابط عمومی پارک علم و فناوری خلیج 
فارس، رزمی نیا خاطر نشان کرد: پارک علم و فناوری 
خلیج فارس مفتخر به پذیرای بســیاری از شرکت ها 
اســت و در همین راستا از شــرکت های بزرگ حاضر 
در نمایشــگاه دعوت به جذب و پذیرش در پارک علم 
و فناوری و مراکز رشد استان بوشهر در نقاط مختلف 

استان را داریم.

نمایشگاه اینوتکس ۲۰۲3 در اردیبهشت ۱۴۰۲ با حضور 
فعالین مختلف زیســت بوم فناوری کشــور در پارک علم 
و فناوری پردیس برگزار خواهد شــد. علاقمندان جهت 
اطلاعات بیشتر می توانند به وبگاه اینوتکس مراجعه نمایند.

اینوتکس، بزرگترین رویداد نوآوری و فناوری کشــور در 
اردیبهشت ماه سال آینده با حضور استارتاپ های برگزیده، 
سرمایه گذاران و صنایع مختلف برگزار خواهد شد. در این 
نشست، ضمن بیان تغییرات ایجادشده در روند برگزاری 
نمایشگاه در یازده سال گذشته، اهداف و جزئیات دوره جدید 

این رویداد، یعنی اینوتکس ۲۰۲3 تشریح شد.
مهدی صفاری نیــا، رئیس پارک علم و فنــاوری پردیس 
تغییرات عمده این رویداد نســبت به رویدادهای پیشین 
را ورود صنایع بزرگ برای ارائه نیازهــای فناورانه خود به 
استارتاپ ها و شرکت های حاضر و همچنین افزایش تعداد 
غرفه های این نمایشگاه عنوان کرد. وی در خصوص اهداف 
برگزاری این رویداد اظهار داشت: نمایشگاه اینوتکس، در هر 
سال با رویکرد و اهدافی جدید برگزار می گردد. شناسایی 
بازیگران جدید زیست بوم فناوری، یعنی سرمایه گذاران، 
استارتاپ ها و شرکت های جدید و توسعه مشارکت آن ها از 
اهداف اولیه و اصلی دوازدهمین دوره اینوتکس است. جذب 

سرمایه از بیش از 5۰ صندوق سرمایه گذاری برای ایده های 
نوین، بهره مندی از زیرساخت بورس برای جذب سرمایه این 
استارتاپ ها نیز از جمله اهدافی است که این رویداد دنبال 
خواهد کرد. وی با اشاره به ایجاد فرصت آشنایی صنایع با 
نوآوری های استارتاپی ذیل قانون جهش تولید دانش بنیان، 
ادامه داد: ماموریت جدید معاونت علمی و فناوری ریاست 
جمهوری، توســعه اقتصاد دانش بنیان در کشــور است و 
به همین دلیل در اینوتکس تلاش می کنیــم از صنایع و 
مجموعه های کارآفرین بزرگ نیز برای پیوستن به این رویداد 
دعوت نماییم تا شرایط ارتباط این صنایع با استارتاپ ها و 
زیست بوم فناوری فراهم شود. در ادامه این نشست، سید 
علی هزاوه، معاون امور فناوری پارک علم و فناوری پردیس، 
به جزئیات بیشتر نمایشگاه اینوتکس ۲۰۲3 پرداخت و اظهار 
کرد: این رویداد فرصت خوبی برای ایجاد مذاکره های چهار 
روزه با موثرترین نقش آفرین و فعالان زیست بوم فناوری و 
همچنین ارتباط با چندین هزار بازدیدکننده است. از طرفی 
امکان جذب سرمایه برای استارتاپ های نوپا از این طریق 
فراهم اســت. در این رویداد، محتوای خوبی نیز در زمینه 
موضوعات مختلف زیست بوم فناوری و همچنین حکمرانی 

فناوری ارائه می گردد.

اتحادیه اروپا مشغول بررسی پیشنهادی است که طبق آن 
شرکت هایی که از بیشترین پهنای بانداینترنت استفاده 
می کنند باید در پرداخت هزینه های توسعه زیرساخت 
نسل جدید اینترنت سهیم شوند. هدف این پیشنهاد 
سهیم کردن شرکت هایی مانند نتفلکیس و آلفابت در 

هزینه های توسعه زیرساخت اینترنت در اروپا است.
این پیشنهادات بخشــی از برنامه چشم انداز »سهم 
عادلانه« بازوی اجرایی اتحادیه اروپا است که احتمالاً 
شــرکت های بزرگ فناوری که پخش آنلاین ویدئو و 
دیگر سرویس های پر مصرف داده را وادار می کند برای 

ترافیک اینترنتی که ایجاد می کنند، مبلغی بپردازند.
در پیش نویس این پیشــنهاد ذکر شــده شرکت ها 
می توانند بــه صندوقی کمک کنند کــه هزینه های 
احداث شــبکه های اینترنت 5G و زیرساخت فیبر را 
جبران می کند. همچنین این پیش نویس به ایجاد یک 
سیستم اجباری برای پرداخت های مستقیم از سوی 
شــرکت های بزرگ فناوری به اپراتورهای مخابراتی 

کمک می کند.
یکی از سوالات کمیسیون اتحادیه اروپا از شرکت ها آن 
است که آیا باید آستانه ای برای تعیین یک مؤسسه به 

عنوان »تولید کننده بزرگ ترافیک« اینترنت در نظر 
گرفته شود یا خیر. این امر مشابه قوانین اتحادیه اروپا 
است که برخی از شرکت های فناوری را »دروازه بان« و 
»پلتفرم های آنلاین بسیار بزرگ« در رقابت های اخیر و 

قوانین محتوای آنلاین خود تعیین کرده است.
البته راه زیادی مانده تا این پیشــنهاد تأیید شــود، 
هرچند هــم اکنون جنجال های زیــادی ایجاد کرده 
است. رگولاتور ارتباطات الکترونیک اتحادیه اروپا در 
اکتبر ۲۰۲۲ میلادی اعلام کرد هیچ شواهدی مبنی بر 
آنکه نتفلیکس یا یوتیوب باید در سرمایه گذاری برای 
زیرساخت اینترنت سهیم شوند، وجود ندارد. همچنین 
این رگولاتور اعلام کرد چنین اقدامی به اکو سیستم 

اینترنت آسیب جدی می رساند.
شرکت های مخابراتی از مدت ها قبل مشغول لابی گری 
هستند تا شرکت های فناوری را وادار کنند در فرایند 
پر هزینه احداث زیر ساخت اینترنت همکاری کنند. 
این درحالی است که بسیاری از شرکت های فناوری و 
قانون گذاران بیم آن دارند که چنین اقدامی قوانین »بی 
طرفی نت« را تحت تأثیر قرار دهد و در نهایت دسترسی 

عادلانه به اینترنت را کاهش دهد.

ریزش بازار رمزارزهای دیجیتال

ازنخبگانغیرایرانیعلاقهمندبهفعالیتدرکشورحمایتمیکنیم

معرفیدستاوردهای۱۷۰شرکتدانشبنیاندرحوزهنفتوگاز

نتفلیکسوآلفابتبایدهزینهزیرساختاینترنترابپردازنداینوتکس۲۰۲۳،میزبانچالشهایفناورانهصنایعبزرگ
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کار و
کارآفرینی 

»جوان 19 ساله اي به خاطر 
سكته قلبي جان خود را از 
دســت داد«؛ اين جمله و 
نمونه هاي مشابه آن آنقدر 
زياد شده اســت كه يك 
بازيگــر تلويزيون و يك فوتباليســت هم از آن در 

امان نمانده اند. 
آمــار مرگ وميرهــاي ناشــي از بيماري هــاي 
قلبي در ميان جوانان كشــور به اندازه اي اســت 
كه به گفته رئيس ســازمان جمعيــت داوطلبان 
 هلال احمــر كشــور ســونامي ايــن بيماري ها

 درحال وقوع است. 
بيمــاري اي كــه آمــار كشته شــدگانش حتي 
از جنگ تحميلي هم بيشــتر خواهد شــد. علل 
اينگونــه بيماري هــا بــا تحقيقي كارشناســانه 
به محيــط يا همــان ســبك زندگي انســان ها 
برمي گردد چراكه در گذشــته اين نوع بيماري ها 
ماننــد دوران حاضر شــايع نبوده و مشــخصا در 
 مقايســه با قبل روش هاي زندگي نسبت به امروز 

متفاوت بوده است. 
مواردي مانند تغذيــه، محيــط آب وهوايي، نوع 
انديشــه و تفكر انســان ها از جمله مــواردي اند 
كه مربوط به ســبك زندگي انسان هاهســتندو 
 تاثيــر زيــادي روي ســلامت جســم و روان 

انسان دارند. 
فرحناز رافع، رئيس ســازمان جمعيت داوطلبان 
هلال احمر كشــور مي گويد: بايد برنامه اي به نام 
سفرنامه سلامت براي مبارزه با اين نوع بيماري ها 
تدوين كرد كــه در اين برنامه پيگيــري و اجراي 
يكســري برنامه هاي فرهنگي شــامل چادرهاي 
سلامت، تونل سلامت و خدمات سلامت محور به 
مردم ارائه شــود و اين برنامه ها به صورت رايگان 
در قالب برنامه هاي شاد توســط مشاوران تغذيه، 

پزشكان متخصص و روحانيون اجرايي شود. 
انجــام اقداماتي مثــل ويزيت رايگان، سيســتم 
ارجاع بيمــار بــه بيمارســتان هاي پايتخت كه 
بــدون هيچ گونه هزينــه اي و به صــورت رايگان 

 ارائه شــود، به حل بحران اين بيماري در كشــور
 كمك خواهد كرد. 

البته از نظــر متخصصان حوزه ســلامت و درمان 
هم اين موضــوع با توجه به گســترش آن اهميت 
پيدا كرده و بــه گفته آنها بايد بــراي مبارزه با آن 
ابتدا با شناســايي علل آن و پــس از آن با از ميان 
برداشــتن اين علل اقدام كرد.  احمد آريايي نژاد، 
دبير كميسيون بهداشــت و درمان كشور در اين 
خصوص به »كسب وكار« مي گويد: با توجه به اينكه 
در گذشته مشكلاتي از اين قبيل و نمونه اين مسائل 
كمتر بوده است، بايد ديد سبك زندگي كنوني مردم 
با گذشته چه تفاوت هايي پيدا كرده است تا براساس 

آن بهتر بتوان به تحليل اين موضوع پرداخت.
در حال حاضــر دغدغــه و مشــغله هاي فكري و 
روحي جوانان از همان ســنين 16يا 17ســالگي 
در موضوعاتــي چــون كنكــور، انتخاب رشــته 
دانشــگاهي، آينده شــغلي، ازدواج و موارد مانند 
آن باعث می شــود كه آرامش خاطر و احســاس 
امنيتي كه لازمه ســلامتي در يك جوان است، از 
ميان برود و جوان امروزي با بــاري از نگراني ها و 
دلهر ه هاي زندگي مواجه شــود كه حتي مدارس 
و دانشــگاه ها هم به جاي كمك به برداشــتن اين  
بار سنگين از دوش او بر ســنگيني آن مي افزايند 
و اينها همه خود به خود منجر به ايســت قلبي يا 
 ناراحتي هاي قلبي در ســنين كم براي نسل امروز 

مي شوند. 
دليل عمده ديگــر بيماري هاي قلبــي عروقي به 
نوع تغذيه مربوط می شــود. مثــلا مرغي كه در 
گذشــته به طور طبيعي پرورش پيــدا مي كرد، با 
مرغي كــه اكنــون از طريــق تزريــق هورمون 
به ســبكي مصنوعي پرورش مي يابــد، متفاوت 
است ومســلما از نظر بهداشت و ســلامت كاملا 
 تاثير متفاوتي روي انســان از نظر نوع تغذيه به جا 

خواهد گذاشت.
 بســياري از خوراكي هاي امروزچون سوســيس، 
كالبــاس، نوشــابه، چيپــس، پفــك و... خــود 
منشا بســياري از اختلالات در ســلامتي انسان 

مي شــوند كه اخيــرا هم بــراي حــذف اين نوع 
 خوراكي هــا در مدارس كشــور، اقداماتي صورت 

گرفته است.
 اين نوع خوردني ها به اضافه سبزيجات و ميوه هايي 
كه از طريق روش هاي مصنوعي نه طبيعي توليد 
مي شوند، مي تواند عامل مهمي در گسترش انواع 

بيماري ها خصوصا بيماري هــاي قلبي عروقي در 
كشور باشند.

 در كنار همــه اينها آب وهــوا و آلودگــي آن در 
كلان شــهر هايي مثل تهران معضل بزرگي براي 
سلامتي ساكنان اين شهر ها به وجود آورده است كه 
با حل اين سه مورد يعني دغدغه هاي فكري رواني، 

تغذيه و آب وهوا كه در ســبك زندگي مي توان آن 
را خلاصه كرد، اميد بــه كاهش اين نوع بيماري ها 
افزون مي شــود.  ســيامك مره صدق، عضو ديگر 
كميســيون بهداشــت هم در اين رابطــه معتقد 
اســت با توجه به آمار و ارقام جهاني و تحقيقات و 
 بررسي هايي كه صورت گرفته علل اين بيماری ها

 كاملا مشخص اســت. در همه جاي دنيا براي اين 
نوع بيماري هــا عللي چون اضافــه وزن و چاقي، 
كم تحركي، مصرف دخانيات و استفاده نامناسب 
از انواع چربي ها نام برده شــده است كه راه حل آن 
هم ترك اعتيــاد، ورزش، حذف چربي ها و كاهش 

وزن است. 

»کسب وکار« علل گسترش بيماري هاي قلبي عروقي را بررسي می کند

ضرورت ویزیت رایگان بیماری های قلبي

خورشيد صادقيان يكي از كارآفرينان 
كشور اســت كه از طريق ساروج كه 
يكي از مصالح ســاختماني است، به 
هنرمندي روي تابلوهاي نقش برجسته 
پرداخته و به اين وســيله در كارهايي 
چون تزئين نما و تزئينات داخلي فعاليت دارد. وي با به كارگيري 
ساروج كه از ساخته هاي دست معماران مبتكر ايراني است، اميد 
دارد بار ديگر استفاده از آن را كه نسبت به خيلي از مصالح چون 
گچ و سفال، به صرفه تر است و در گذشته هاي دور به كار گرفته 

مي شده است رواج دهد. 
صادقيان مي گويد: ســاروج يكــي از مصالح ســاختماني در 
سال هاي بسيار دور است كه ساخته دســت معماران مبتكر 
ايراني اســت. در دوران گذشــته ســاروج از اهميت خاصي 
برخوردار بوده و در پي ريزي بناهايي چون پل، آب انبار، ســد، 
گرمابه و برج و بارو كاربرد داشته اســت و در جهت استحكام 
 بنا در ايران و بعضي از كشورهاي حاشيه خليج فارس مصرف 

شده است. 
وي ادامه مي دهد: البته تاريخ شروع كاربرد آن را نمي توان دقيق 
حدس زد ولي نمونه هايي از ساختمان هايي با عمر بيش از 60 
سال كه با استفاده از ساروج در گوشه  كنار شهرهاي ايران بنا 
گرديده، يافت مي شود. آخرين باري كه از ساروج استفاده شد، 
حدود 80 سال قبل در ايران در زمان پهلوي بوده است و از اين 
تاريخ به بعد ملات »ساروج« كلا به فراموشي سپرده و از شمار 
مصالح ساختماني حذف شد و فقط در بعضي كتب قديمي به 
مصالح آن اشاره شده اســت. با توجه به خاصيت اصلي ساروج 
يعني نفوذناپذيــري در مقابل رطوبت، به عنــوان روكش در 
سازه هايي كه در تماس مستقيم با آب بوده اند از قبيل آب انبار، 
استخر، حمام و غيره مورد استفاده قرار مي گرفته است. به علاوه 
نسبت به خيلي از مواد ديگر قابليت ها و مزيت هاي مهمي دارد 
مثلا نسبت به سفال به كوره كمتري نياز دارد يا اينكه نسبت 

به گچ مقاوم تر است. 
اين كارآفريــن توضيح مي دهد: طي چند دهه اخير و شــايد 
مي توان گفت از ســال 1372 كه نخســتين طرح هاي نقش 
برجسته مترو به همت اساتيد فرهيخته كشور عزيزمان استاد 
تيمورپور و همسر هنرمندشان خانم سيما صلاحي طراحی و 
اجرا شد، بار ديگر ســاروج  با كاربردي فراتر از گذشته جهت 
مصارف امــور هنري به صــورت فرآورده هاي قابــل انعطاف 
نقش برجسته احيا شد و در اختيار شاگردان و علاقه مندان و 

هنرآموزان قرار گرفت.
 بدين ترتيب برخلاف ساير مصالح متداول از استحكام و دوام 
بيشــتر و در زمان كمتر قابل اجرا و پتينه كاري است. لازم به 
ذكر اســت غير از نقش برجسته، ســاروج موارد استفاده هاي 
ديگري نيز دارد كه از حوصله اين نوشــته خارج است. وي در 
ادامه با اشــاره به فعاليت خود در اين زمينه به »كسب وكار« 
مي گويد: سال هاســت كه در عرصه هاي هنري مشغل به كار 
هستم و تقريبا حدود 25 سال است كه در حوزه هاي مختلف 
هنري چون نقاشي، خياطي، گلدوزي و... فعاليت دارم و بيشتر 

تابلوهاي نقش برجسته را با ساروج كار مي كنم. در زمينه نما 
و تزئينات داخلــي و همچنين اجــزاي بزرگ ترين تابلوهاي 
فرهنگي مذهبــي و مدرن و غيره فعاليت كــرده به طوري كه 
تابلوي ظهر عاشــورا اثر اســتاد فرشــچيان را با مواد ساروج 
به صورت نقش برجســته كار كرده ام و اميــدوارم به همت و 

حمايت مســئولان ذيربط اين هنر را ترويج دهيم و با تلاشی 
مضاعف اين مهم را به مردم كشــورم و ساير كشورهاي جهان 
بشناسانيم. شايان ذكر است پيشنهاد تدوين استاندارد شغل 
اين هنر جهت تاييد به اداره كل آموزش فني وحرفه اي استان 
تهران نيز ارائه شده است تا بشود به گونه اي مطلوب زمينه ساز 

رواج اين هنر در جامعه شــد.  خورشــيد صادقيان در پايان با 
اشاره به حضور و نمايش كارآفريني خود در دومين نمايشگاه 
بين المللي نقش آفريني زنان در توسعه پايدار، مي گويد: يكي از 
بزرگ ترين خواسته هايم از شغل هنري اي كه درپيش گرفته ام، 
اين اســت كه بتوانم اين هنر و مزيت هاي آن را به همه مردم 

كشور معرفي كنم تا به مانند گذشته اين هنر بار ديگر زنده شود 
و همه از كاربرد آن بهره مند شوند. براي همين از همه مسئولان 
و كساني كه مي توانند مرا در رسيدن به اين هدف كمك كنند، 
 تقاضاي همكاري دارم، هم براي اين هنر و هم هنر هايي كه به 

فراموشي سپرده شده اند. 

خورشيد صادقيان کارآفرين برتر در گفتگو با »کسب وکار«: از مسئولان تقاضای همکاری دارم

هنرنمایي با ساروج
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کشاورزي

رئيس دفتر اصلاح نژاد گفت: كشور ما در توليد گوشت مرغ در سطح منطقه 
مقام اول و در دنيا در مقام دوازدهم قرار گرفته است.، محمدرضا ملاصالحي، 
رئيس دفتر اصلاح نژاد در افتتاحيه شانزدهمين نمايشگاه بين المللي دام طيور 
در جمع خبرنگاران اظهار داشت: بعد از صنعت نفت بزرگ ترين سرمايه گذاري 
در صنعت طيور انجام شده است و در صنعت گاو شيري نيز در منطقه حرف 

اول را مي زنيم. وي درباره هدف از ايجاد نمايشگاه اظهار داشت: فراهم كردن 
شرايط لازم براي انتقال تكنولوژي از كشورهاي پيشرفته به داخل و بازاريابي 
براي محصولات در كشورهاي منطقه از مهم ترين اهداف ايجاد نمايشگاه در 
كشور است. ملاصالحي با اشاره به صادرات گفت: در حال حاضر كشور از نظر 
صادرات شرايط بســيار خوبي را دارد، به گونه اي كه توانسته ايم در سال هاي 

گذشته صادرات دام زنده، دام اصلاح  شــده و فرآورده هاي لبني به بازارهاي 
هدف داشته باشيم. 

به گزارش باشــگاه خبرنگاران جوان، ملاصالحي در پايــان تصريح كرد: در 
سال گذشــته معادل يك ميليون تن صادرات فرآورد ه هاي لبني نزديك به 
يك ميليون راس دام سبك به كشورهاي حاشيه خليج فارس صادر كرديم و 

همچنين صادرات نزديك به 10  هزار راس تليسه اصلاح شده به كشورهاي 
افغانستان و تركمنستان داشــته ايم كه اين امر گام بسيار بزرگي براي كشور 
به شمار مي رود و از طرفي اين نمايشگاه يك معادله دوطرفه است كه مي تواند 
در راستاي انتقال تكنولوژي نوين به داخل كشور و بازاريابي محصولات دامي 

نقش موثري داشته باشد. 

صنعت طيور؛ بزرگ ترين سرمايه گذاري بعد از نفت

شايد براي شــما هم اتفاق افتاده باشــد كه در محل 
كار، خيابان يا  مهماني از شــما بپرســند: عطر شــما 
چيســت؟ اين نشــان  دهنده توجــه زياد مــردم به 
بوي خوش و عطريات اســت. 90 درصــد عطرهاي 
دنيــا از اســانس گل هــاي معطــر توليد مي شــود 
كه گل محمدي ســهم زيــادي در توليد اســانس عطر هــا دارد. ايران مهد 
گل محمدي و ســرزميني با ظرفيت بســيار مطلوب براي كشــت وكار انواع 
گل هاي معطر اســت با اين حــال در فــرآوري گل عملكرد كشــور ما قابل 
 توجه نيســت و هنوز حتي يــك كارخانه توليــد عطر در كشــور راه اندازي 

نشده است. 

استفاده 20 برابري فرانسه از اسانس گل محمدي
آقــاي روح ا... فهيمــي كــه در شــهر قم بــه كشــت درختچه هــاي گل 
محمــدي اشــتغال دارد، دربــاره ارزش اقتصــادي اين گيــاه گفت: گلاب 
ايرانــي بي رقيــب اســت و تقريبــا تمــام كشــورهاي دنيا مشــتري آن 
هســتند. كشــور فرانســه از هر قطره اســانس گل محمدي 20 برابر ارزش 
 افزوده ايجاد مي كند و در صنايع آرايشــي و بهداشــتي مورد اســتفاده قرار 

مي دهد. 
وي درباره قيمت عصاره گل محمدي گفت: هر ليتر عصاره بســتگي به غلظت 
آن از 2 تا 40 ميليون به كشورهاي خارجي فروخته مي شود كه ظاهرا قيمت 
خوبي است اما وقتي اين قيمت ها را با قيمت عطريات و مواد آرايشي وارد شده 
به كشور مقايسه مي كنيم، متوجه مي شــويم كه ما در مقياس بزرگ تري در 
حال ضرردهي هستيم. متاسفانه بايد گفت درحالي كه مي توان در كشور از اين 
 گلاب براي توليد مواد آرايشي و عطر استفاده كرد، ما هنوز يك كارخانه توليد 

عطر نداريم. 

دانشگاه ها اصلا نمي دانند در روستاها چه خبر است
فهيمي درباره مشــكلات و موانع اســتفاده از اين ظرفيت بالا گفت: امســال 

باوجود شعار اقتصاد روستا محور، عملا حمايتي از روستا و روستايي نمي شود. 
بعضي از روســتاهاي منطقه قاهان در قم كه توانايي كشــت گل محمدي را 
داشته اند، خالي از سكنه شده اند. او متذكر شد كه منظور از حمايت، اختصاص 
سرمايه مســتقيم به كشــاورزان نيســت بلكه منظور حمايت هاي معنوي و 
علمي اســت. به طور مثال در همين صنعت گلاب گيري و توليــد عطر ما به 
محققاني احتياج داريم كه از محيط دانشــگاه خارج شوند، به مزارع ما بيايند 
 و شــرايط را بررســي كنند، ســپس بخش صنعت را هم ارزيابي و يك برنامه 
چند مرحله اي براي تاســيس نخســتين كارخانــه توليد عطــر را طراحي 
كننــد. در حال حاضــر اكثر دانشــگاه ها اصــلا نمي دانند در روســتاها چه 
خبر اســت. ايــن توليد كننــده در ادامــه گفت: به طــور كلي ســرمايه در 
گردش محصولات آرايشــي و بهداشــتي بســيار بالاســت و اين يعني سود 
سرشــاري در اين زمينه وجــود دارد با اين حــال از ايده هاي ما اســتقبال 
 نمي شــود و به اين بهانه كه اين طرح ها نيازمند زيرســاخت هستند، بهايي 

به آنها نمي دهند. 

گل محمدي؛ كم زحمت ترين گياه 
محســن ظريف، ديگر توليد كننده نهال گل محمدي در استان فارس درباره 
شرايط رشد اين گل به »كسب وكار« گفت: گل محمدي از گياهاني است كه 
در نواحي خشك هم رشــد مي كند و به آب بسيار كمي احتياج دارد به همين 
دليل در شرايط كم آبي فعلي كشت اين گياه بسيار به صرفه است. اين گياه 4 تا 

5 سال توانايي گل دهي دارد. 
هرچند كشــورهايي مثل تركيــه و ازبكســتان هم به كشــت گل محمدي 
مي پردازند امــا گلاب ايراني از نظــر كيفيت بي نظير اســت. او در ادامه بيان 
كرد: اين گل علاوه بر اســتفاده براي عطر، اســتفاده هاي دارويي نيز دارد. در 
حال حاضر در كشــور ما غنچه هاي خشك شده در بســته بندي 10 كيلويي 
به تركيه صادر مي شــود و در آنجا در بســته بندي هاي كوچك و بازارپسند، 
 فروخته مي شــودكه يــادآور همان داســتان صــادرات فلــه اي محصولات 

كشاورزي ماست.

»كسبوكار«وضعيتكشتوكاروبازارگلهايمعطررابررسيميكند

کارخانه تخصصی توليد عطر نداريم

در حالي كه رئيس كميسيون بازرگاني داخلي اتاق بازرگاني ايران ادعا كرده كه 
برخي از كارخانه هاي لبني كميت و كيفيت توليد شان را به دليل بالا رفتن هزينه ها 
كاهش داده اند، صنايع لبني معتقدند اين ادعا بي اساس بوده و كاهش كيفيت و 

كميت، هزينه هاي توليد را افزايش مي دهد. 
 كميت، كيفيت و قيمت محصولات لبني مدت هاســت به ســوژه كارشناسان 
مختلف و رسانه ها تبديل شــده و گاهي اوقات پاي مسئولان را نيز به اين ماجرا 
باز كرده اســت. اما در آخرين چالش و اظهارنظر خســرو فروغان گران ســايه، 
رئيس كميســيون بازرگاني داخلي اتاق بازرگاني ايران، مدعي شــد كه برخي 
از كارخانه هاي لبني در سال هاي گذشــته به دليل بالا  رفتن هزينه هاي توليد ، 
كميت و كيفيت محصولات خــود را كاهش دادند و در مواردي از شــير هاي با 

درجه ميكروبي بالا يا شير خشك هاي نامعتبر استفاده كرده اند. وي دليل وجود 
مشــكل در صنايع لبني و افزايش هزينه هاي توليد را زيرساخت هاي نامناسب 
توليد، مشكلات نوســازي و تجهيزات كارخانه ها و غيره دانسته و گفته كه اگر 
بخواهيم ثباتي در وضعيت توليد لبنيات داشته باشيم بايد بازنگري اساسي در 
نحوه توليد مواد لبني صورت گيرد كه اين تغيير نوسازي هم در زمينه فيزيكي 
 و هم در زمينه نرم افزاري بايد صورت گيرد تا بتوان با صنايع لبني ساير كشورها 

رقابت كرد. 

اين در حاليست كه محمد فربد، عضو هيات مديره انجمن صنفي صنايع لبني، 
در پاسخ به اين ادعا تصريح كرد: هنگامي كه هزينه ها بالا مي رود توليد را كاهش 
نمي دهند، چراكه كاهش توليد منجر به افزايش هزينه مي شود. وي افزود: شير 
ورودي كارخانه ها براساس روندي ثابت توسط دامداران تحت قرار داد هر شركت 
تحويل مي شود؛ بنابراين ادعاي استفاده از شيرهاي با بار ميكروبي بالا براي كاهش 
هزينه هاي توليد بي اساس است. عضو هيات مديره انجمن صنفي صنايع لبني ادامه 
داد: حاصل استفاده كردن از شيرهاي با بار ميكروبي بالا محصولات باكيفيت پايين  

خواهد بود و اين امر ضايعات را براي صنايع افزايش مي دهد و خسارات بيشتري 
را متوجه آنان خواهد كرد. به گزارش ايسنا، فربد همچنين درباره ادعاي اين عضو 
اتاق بازرگاني ايران درباره  استفاده از شيرخشك نامعتبر تصريح كرد: شيرخشك 
نامعتبر نداريم، چراكه واحد هاي توليد كننده شيرخشك تحت وزارت بهداشت، 

درمان و آموزش پزشكي فعاليت مي كنند. 
وي درباره اينكه گفته مي شود »ارائه بسته جديد اقتصاد و حجم  پول هايي كه قرار 
است به عنوان هاي مختلف تزريق شود، باعث افزايش قيمت محصولات مختلف از 
جمله لبنيات در آينده خواهد شد«، گفت: افزايش قيمت لبنيات در آينده نزديك 
ممكن نيست و تاثيرپذيري كمتري از تورم آتي دارد اما حاشيه سود ناچيز صنايع 

لبنيات، امكان سرمايه گذاري هاي جديد را غيرممكن مي كند. 

قيمت لبنيات گران نخواهد شد

درحالي كه وزارت جهاد كشــاورزي 
تنهــا مجــوز واردات 4 نــوع ميوه 
گرمســيري را به كشــور داده است، 
در 6 ماه ابتدايي سال جاري ميوه هاي 
ديگري مانند انگور تازه و كشــمش، 
هندوانه، گلابي هندي و... به صورت قانوني و از طريق گمرك 
به كشور آمده اســت.، در 6 ماه ابتدايي سال جاري هندوانه، 
گلابي هندي، پاپايا، انگور و كشمش، موز و آناناس ميوه هايی 
هستند كه به مســير قانوني گمرك به كشــور آمده اند اين 
درحاليست كه وزارت جهاد كشــاورزي تنها براي واردات 4 
محصول گرمسيري موز، انبه، نارگيل و آناناس كه يا در كشور 
توليد نمي شود يا توليد آنها كم است، اجازه واردات داده و براي 

آنها ثبت سفارش مي كند. 

واردات اين ميوه ها كاملا قانوني بوده است 
براســاس آمار گمرك در ميان داده هاي گمركي تعرفه هاي 
واردات ميوه هايي ديده مي شــود كه ورود برخي از آنها حتي 
عجيب اســت به طوري كه در ميــان ميوه هايي كه به صورت 
قانوني به كشور وارد شده است، شــاهد ورود هندوانه و انگور 
هســتيم كه ميزان توليد آنها در ســال جاري به حدي زياد 
است كه به قول معاون باغباني وزارت جهاد كشاورزي اشك 
باغداران را درآورده است. در اين شرايط اين سوال پيش مي آيد 
كه چه كســاني اين مجوزها را براي واردات صادر مي كنند و 
آيا مســئولان وزارت جهاد كشــاورزي از اين وضعيت مطلع 
هستند. وضعيتي كه تنها خســارت دهندگان آن كشاورزان 

بينوا هستند.
 

ايران صادر كننده انگور و هندوانه است
به گزارش تســنيم، همچنين به غيــر از انگــور و هندوانه، 
محصولاتي نظير پاپايا، گلابي هندي و كشــمش نيز خارج از 
چارچوب ميوه هاي مجاز وارد كشور شده است كه در اين زمينه 
مسئولان سازمان توسعه تجارت و وزارت صنعت بايد پاسخگو 
باشد كه اين محصولات بر چه اساسي به كشور آمده اند. به گفته 
يحيي ابطالي، معاون سازمان حفظ نباتات هندوانه ايراني به 
بسياري از كشورهاي اروپايي صادر مي شود كه نشان  دهنده 
كيفيت و سلامت اين محصول اســت. رد چنين وضعيتي كه 

توليد داخل روي دست كشاورزان مانده است، واردات هندوانه 
و انگور چه دليلي غير از سودجويي عده اي وارد كننده مي تواند 

داشته باشد؟ 

661 ميليارد تومان ارزش واردات موز
بنابر داده هاي رسمي گمركي ميزان واردات موز 295هزار و 
479 تن به ارزش 661 ميليارد تومان، آناناس 4 هزار و 938 

تن به ارزش 14 ميليارد تومان، گلابي هندي 12 هزار و 101 
تن به ارزش 23 ميليارد تومان است. همچنين ميزان واردات 
انگور خشك كرده )كشمش( 10تن به ارزش 128 ميليون تن، 

هندوانه 110 تن به ارزش 72 ميليون تومان، انگور تازه 9 تن 
به ارزش 22ميليون تومان، پاپايا يك تن و ساير ميوه ها 112 

تن به ارزش 600 ميليون تومان است.

ورودقانونيميوههاييكهدركشوربهوفورتوليدميشود

اشك باغداران از واردات انگور 
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اصناف

بررسي ها نشان مي دهد كه 
قوت غالب مــردم ايران نان 
اســت، به طوري كه در سه 
وعده غذايي صبــح و ظهر 
و شــب، نان در سفره مردم 
ديده مي شود. اين در حاليست كه با تغيير ذائقه مردم 
و گرايش به ســمت غذاهاي آماده، نوع نان هايي كه 
در ســبد غذايي مردم قرار مي گيرد نيز تغيير كرده 
اســت اما درمجموع نان های سنتي همچنان نسبت 
 به نان هاي ماشــيني و صنعتي، از اقبال بيشــتري 

برخوردارند. 
رئيس اتحاديه نان هاي حجيم و نيمه حجيم تهران در 
گفتگو با »كسب وكار«، در اين باره گفت: نان فانتزي 
از نظر كيفيت، ماندگاري و مواد اوليه بســيار بهتر از 
نان سنتي اســت زيرا در تهيه اين نوع نان از حرارت 
غيرمستقيم استفاده مي شــود، همچنين در آنها از 
جوش شــيرين كه براي بيماري هاي گوارشي و روده 
مضر است، اســتفاده نمي شــود. محمدجواد كرمي 
افزود: 10  درصــد از مصرف نان كشــور را نان هاي 
حجيم و نيمه حجيم تشــكيل مي  دهند درحالي كه 
قرار بود اين ميزان در سال جاري و پايان برنامه پنجم 
توسعه به 30درصد برسد. وی ادامه داد: كافي نبودن 
فرهنگ سازي و اطلاع رساني به مردم درباره چگونگي 
مصرف نان ســالم از عواملي اســت كه سبب شد به 
اهداف برنامه پنجم توســعه در مصرف نان صنعتي و 

حجيم نرسيم. 
وي اضافه كــرد: اميدواريم با كمك دولــت تا پايان 
برنامه ششم توســعه به 40 درصد در توليد و مصرف 
نان هاي حجيم برســيم. كرمي گفــت: 4 هزار واحد 
توليد  كننده نان حجيم و نيمه حجيم و صنعتي داريم 
كه 560 واحد در تهران و عمدتا به صورت واحدهاي 
كوچك است البته 15 واحد بزرگ صنعتي در خارج 
از شهر تهران توليد نان صنعتي دارند كه محصولات 
خود را در فروشــگاه هاي بزرگ عرضه مي كنند. وي 
اضافه كرد: مهم ترين اصل در توسعه مصرف نان هاي 

صنعتي حجيم، فرهنگ سازي است كه رسانه ها نقش 
ويژه اي دارند. 

رئيس اتحاديه نان هاي حجيــم و نيمه حجيم تهران 
اظهار داشت: البته اتحاديه در موضوع آموزش نيروي 
انســاني براي توليد نان هاي صنعتي و حجيم فعال 
است و در مواد اوليه مشــكلي نداريم و ماشين آلات 
نيز در كشور به روز توليد مي شود. كرمي گفت: علاوه 
بر آموزش نيروي انساني در كشور با آكادمي ملي نان 
آلمان نيــز همكاري هايي را بــراي آموزش كارگران 

آغاز كرده ايم. 
كرمي آزادسازي آرد را يكي از مشكلات اين صنف در 
عرصه نانوايي برشــمرد و افزود: در بيشتر كشورهاي 
دنيا تعرفه آرد و نان كاملا آزاد است. اين در حاليست 
كه هنوز ۸0 درصد از توليدكنندگان كشور همچنان 
از آرد يارانه اي استفاده مي كنند و بايد به اين موضوع 
اذعان داشت كه آزادسازي چرخه آرد و نان و واگذاري 
آن بــه توليد كننده قطعــا در كيفيــت محصولات 
تاثيرگذار خواهد بود. اين مقام مسئول آينده صنف نان 
حجيم و نيمه حجيم را روشــن مي بيند و مي گويد: با 
بسترسازي مناسب در بحث آموزش مي توان شرايطي 
را فراهم كرد تا جلوي ضايعات نان گرفته شود و اميد 
مي رود طي سال هاي آينده رسته هايي كه در نانوايي 
به صورت تك محصولي هستند، به چند محصولي ارتقا 
پيدا كنند. به عنوان مثال مانند كشورهاي توسعه يافته 
مي توان شرايطي را فراهم كرد كه واحدهاي صنفي 
نانوايي به اســتراحتگاهي براي خوردن چاي يا قهوه 

همراه با خوردن انواع و اقسام نان تبديل شوند. 

نمايشگاه بين المللي تخصصي نان و صنايع 
وابسته

قرار است ماه آينده نمايشــگاه بين المللي تخصصي 
نان و صنايع وابسته از سوي يك شركت نمايشگاهي 
غيرمرتبط با اتحاديه هاي صنفي نان  در تهران برگزار 
شود. تجربه سال هاي قبل نشــان داده است كه بايد 
برگزاري نمايشــگاه هاي تخصصي را به اتحاديه هاي 

صنفي ســپرد اما گويا مقاومت ها مفهوم خاصي دارد 
و اتحاديه هــاي صنفي هر چقدر تــلاش مي كنند تا 
بتوانند برگزاري نمايشگاه هاي تخصصي را به عهده 
بگيرند، تاكنون كاري از پيش نبرده اند. اميد مي رود 
براي سال آينده شركت نمايشگاه هاي بين المللي به 
اتحاديه هاي صنفي اعتماد كنــد و همان گونه كه در 
كشور آلمان برگزاري نمايشگاه تخصصي نان با كمك 
اتحاديه جهاني به اتحاديه صنف نان سپرده شده، در 
اينجا هم شاهد اين رويداد خوش باشيم. اتحاديه نان 
فانتزي تهران 5 سال اســت كه به عضويت اتحاديه 
جهاني درآمده اما باوجود داشــتن اعتبار جهاني در 

كشور خودمان غريبه اي بيش نيستند. 
رئيــس اتحاديه صنف فروشــندگان نــان حجيم و 
نيمه حجيم درباره نمايشــگاه صنايع نان و شيريني 
كه شهريورماه ســال جاري در مونيخ آلمان برگزار 
شــد، عنوان كرد: نمايشــگاه بين المللي تخصصي 
سه ســالانه صنايع نان و شــيريني با نام اختصاري 
ايبــا     IBAاز جملــه مهم تريــن نمايشــگاه هاي 
تجاري جهان در اين صنعت محســوب مي شود كه 
هر 3 ســال يك بار بيش از يك هزار شــركت كننده 
را گردهم مي آورد. اين نمايشــگاه امســال در شهر 
مونيخ آلمان برگزار  شــد و بزرگ تريــن خدمات و 
امكانات رفاهي را براي ســكونت شــركت كنندگان 
و بازديدكننــدگان فراهــم آورد. ارائــه جديدترين 
روش هاي نويــن و ابداعــات در حوزه توليــد نان و 
شيريني پزي از مهم ترين قابليت هاي اين نمايشگاه 
 بود كه آن را به يكي از معتبرترين نمايشگاه هاي اين 

حوزه تبديل كرد. 
جواد كرمي قابليت هاي نمايشگاه »ايبا« را غيرقابل 
 IBA  وصف شــمرد و گفت: از قابليت هاي نمايشگاه
اينكه از متخصصان و توليدكنندگان بزرگ و حرفه اي 
تــا فروشــندگان و عرضه كننــدگان عرصه صنعت 
شيريني پزي، كيك و موادغذايي، رستوران و هتل ها 
از سراسر جهان در آن حضور يافته و محصولات جديد 
خود را عرضه كرده اند. به طور معمول بيش از ۷0 هزار 

بازديدكننده حرفه اي از 130 كشــور جهان در اين 
نمايشگاه حضور مي يابند. 

كرمي درباره محصولات ارائه شــده در اين نمايشگاه 
تصريح كرد: اين نمايشگاه با انواع سيني هاي نوين در 
توليد نان هاي صنعتي، مواد و سيســتم هاي شوينده 
لوازم مرتبط با اين حوزه، انواع تنــور و لوازم جانبي 
آنها، ماشــين آلات و تجهيزات مورد نياز صنعت نان 
و شــيريني، انواع مــواد طعم  دهنــده و نگهدارنده، 
سيستم هاي تهويه طبوع، ماشين آلات توليد بستني 
و قهوه و همچنين كليه نوآوري هــاي صنعت نان و 
شــيريني با هدف تبادل اطلاعات، ارائه جديدترين 

فناوري هاي روز و فروش محصولات برگزار شد. 
رئيس اتحاديه صنف نان حجيم و نيمه حجيم با اشاره 
به شعار نمايشــگاه »ايبا« با عنوان »ببينيد و متحير 
شويد«، بيان كرد: ماشين آلات، مواد اوليه و هر آنچه 
در اين نمايشگاه به معرض اجرا گذاشته  شد، همگام با 

علم روز دنيا در حوزه گندم، آرد و نان بود و آنچه براي 
كشور ما بسيار مفيد واقع شد خريدن پيشرفته ترين 
ماشين آلات نانوايي توسط توليدكنندگان داخلي در 
اين نمايشگاه بود كه اطمينان دارم توليدكنندگان ما 
با الگوبرداري از كشورهاي توسعه يافته و بومي سازي 
آن به رشد و تعالي لازم در صنعت نان خواهند رسيد 
و اين موضوع با ايجاد تعاملات، ارتباطات لازم و به روز 
شدن در اين زمينه ميسر خواهد شد. بايد شرايط را 
به گونه اي فراهم كنيم كه توليــدات نان را به داخل 
كشــور معطوف كنيم و با افزايش توليدات داخلي از 

واردات بي نياز شويم. 
وي درباره برنامه هاي اتحاديه جهاني نان در راستاي 
نمايشگاه ايبا بيان كرد: همزمان با نمايشگاه مونيخ، 
اتحاديه جهاني نان چهار سمينار با حضور بسياري از 
كشورهاي دنيا برگزار كرد كه اتحاديه صنف نان هاي 
حجيم و نيمه حجيم نيز در افتتاحيه اين سمينار كه 

با حضور وزير كشاورزي كشور آلمان انجام شد حضور 
داشت. لازم به ذكر است اتحاديه جهاني نان كه مقر 
آن در كشور اسپانيا قرار دارد براي ايجاد تعامل جهاني 
ميان كشورهاي توليدكننده نان سالانه سمينارهاي 
زيادي برگــزار مي كند كه اتحاديــه صنف نان هاي 

حجيم و غيرحجيم نيز عضو اين اتحاديه است. 
اين مقام مســئول در ادامه افــزود: در روز دوم اين 
نمايشگاه از هيات ايراني مستقر در نمايشگاه استقبال 
رســمي به عمل آمد. آقاي پرتوزاده، معاون بازرگاني 
ســازمان صنعت، معدن و تجارت بــه نمايندگي از 
هيات تجــاري اتحاديــه توضيحات مبســوطي را 
درباره صنعت نان كشــور ارائه داد و رئيس اتحاديه 
جهاني نان نيز ضمن خوشامدگويي به هيات ايراني 
درباره توليد نان بهتر و با كيفيت بيشــتر مواردي را 
 متذكر شــد و به بحث آموزش در زمينــه نان تاكيد 

بسياري كرد. 

رئیس سابق اتحادیه نان های حجیم و نیمه حجیم تهران در گفتگو با »کسب و کار«:

نان های فانتزی با کیفیت ترند
80 درصد از تولیدکنندگان نان آرد یارانه ای می گیرند

فرش دســتباف ايران از 
جمله محصولاتي است كه 
ســابقه اي چند هزار ساله 
دارد و از ديرباز مورد توجه 
مردم جهان بوده است. اين 
كالا يكي از شــاخص هاي شــناخت فرهنگ ملي 
ايران به شمار مي رود و ايجاد هزاران شغل مستقيم 
و غيرمستقيم، ارزش افزوده، درآمد ارزي و صادرات 
و همچنين رونق و توسعه زندگي روستايي از جمله 
مزيت هاي اين صنعت است. اما متاسفانه تا به امروز 
نتوانسته اســت به جايگاه واقعي خود در بازارهاي 

بين المللي برسد. 
بررسي وضع توليد و صادرات فرش دستباف كشور 
نشان مي دهد اگر از اين صنعت حمايت هاي لازم 
و مناسب انجام نشود، در آينده نزديك با توجه به 
فعاليت كشورهاي رقيب شاهد افول اين صنعت در 
كشور و از دســت دادن بازارهاي خارجي خواهيم 

بود. 
از ســوي ديگر، صنعت فرش به عنــوان دومين 
صادركننده بزرگ كشور با بحران و فشار ناشي از 

تحريم ها نيز مواجه بوده است. 
رئيس اتحاديه فروشندگان فرش دستباف تهران 
در گفتگو با »كسب وكار« گفت: در صورت حمايت 
دولت از فرش دستباف ايراني، پس از اجراي توافق 
مي توان به اهداف بزرگ صادراتــي در اين حوزه 

دست يافت. 

اجرايي شــدن برجام در صنعت فرش 
دولــت  حمايــت  بــدون   دســتباف 

بی نتيجه است
سيد مجتبي عراقچي اجرايي شــدن برجام را در 
صورت عدم حمايت دولت از فعالان فرش دستباف 
بدون نتيجه دانست و در عين حال افزود: طبيعي 
اســت با برطرف شدن مشــكلات دولت و اجراي 
برجام، بودجه دولت افزايش مي يابد و به دنبال آن 
بسياري از هزينه هاي ما نيز كاهش مي يابد و همين 
موضوع موجب رونق در بازار و از جمله حوزه فرش 

دستباف مي شود. 
وي با اشــاره به دســتيابي به برنامه جامع اقدام 
مشترك توسط ايران و شش قدرت جهاني اظهار 
داشــت: مزاياي اين توافق بر بخش هاي مختلف 
اقتصادي كشــور از جمله فروش و صادرات فرش 

دستباف تاثيرگذار خواهد بود. 
وي افزود: يكي از مزاياي برجام براي هنر- صنعت 
فرش دستباف اين اســت كه به تبع آن بازارهاي 
جديدي به روي فرش دســتباف ايراني گشــوده 
خواهد شد. به ويژه فرش ايراني از اين پس مي تواند 

به قاره آمريكاي شــمالي صادر شود. اين موضوع 
مي تواند عامل رشد صادرات فرش دستباف كشور 

باشد. 
عراقچي، علت كاهش صادرات را تورم داخلي و بالا 
بودن قيمت تمام شده كالاها و از طرفي عدم توانايي 
رقابت با فرش هاي هندوستان و پاكستان دانست، 
چون به گفته وي قيمت كارگر در آن كشورها نصف 

ايران است. 
رئيس اتحاديه فروشندگان فرش دستباف تهران 
ادامه داد: علاوه بر اين با برداشــته شــدن موانع 
بانكي در پي اجراي توافق، هزينه صادرات كاهش 
يافته و بــاري از دوش صادركننــدگان و تاجران 
برداشته مي شــود. در حال حاضر صادركنندگان 
نمي توانند مبلغ كالاي صادر شده خود را به صورت 
مســتقيم از خريدار دريافت كنند و لازم است كه 
موانع بانكي دور زده شــود. همين دور زدن موانع 
هزينه هاي بسياري براي صادركنندگان دارد كه با 
رفع تحريم هاي بانكي از ميان برداشته شده و هزينه 
صادرات براي صادركنندگان كاهش خواهد يافت. 
وي افزود: از ســوي ديگر با اجراي توافق مي توان 
از خدمات مالي بين المللي بهره مند شد. به عنوان 
مثال LCهاي صادراتي دوباره راه اندازي مي شوند 
و مي توانيم كالاي بيشتري را به مشتريان بيشتري 
عرضه كنيــم. به عبــارت ديگر ريســك توليد و 

صادرات، با اجراي توافق كاهش خواهد يافت. 
عراقچي اظهار داشــت: حتي فرش هاي مستعمل 
بعد از 15 تا 20 ســال كه در منازل مورد استفاده 

قرار مي گيرد، هم قابليت صادرات پيدا مي كنند. 
در واقع صادرات فرش وقتي باب شد كه فرش هاي 
مســتعمل در داخل كشــور مورد اســتفاده قرار 
نمي گرفت، در نتيجه تصميم گرفته شد كه صادر 
شوند و به تدريج صادرات فرش هاي نو نيز به برنامه 

صادراتي اضافه شد. 
به گفته وي، حتي اين روزها فرش هايي به اســم 
چهل تيكه هم مد شــده آنها را تكــه تكه به هم 
مي دوزند و ســپس صادر مي كنند. متاسفانه بازار 
فرش در سال هاي اخير با ركود مواجه است. نه در 
بازار داخلي رونق دارد و نه در بازارهاي بين المللي. 
بخشــي از علت ركود بازار فرش در داخل كشور، 
تحريم اســت. البته اين همه دلايل نيست. بحران 
اروپا و بحراني كه در حال حاضر بر كشورهاي عربي 
حاكم است باعث شــده كه كسي تمايلي به خريد 

فرش نداشته باشد. 

80 درصد قيمت فرش دســتباف مزد 
كارگر است

وي تصريح كرد: در داخل كشــور هم گران بودن 

فرش عامل ركود اين صنعت شــده اســت. البته 
 توليد فرش بــراي ما گــران تمام مي شــود زيرا 
۸0 درصد قيمت فرش دستباف، مزد كارگر است. 
دستمزدها ســال به ســال افزايش مي يابد. سال 
گذشته 20 درصد به حقوق كارگران اضافه شد و 

امسال 1۷ درصد. 
رئيس اتحاديه فروشندگان فرش دستباف تهران 
ادامه داد: اين ميزان افزايش با تورمي كه در داخل 
وجود دارد، سبب شده تا قيمت فرش گران باشد. 
درست است كه تورم پايين آمده اما هزينه جاري 
مردم بالا رفته است. در خارج اين تورم وجود ندارد، 
نمي توان امسال فرشي را هزار دلار فروخت و سال 

بعد گفت همين فرش 1200 دلار شــده اســت. 
خريداران خارجي با اين نرخ ها فرش نمي خرند. در 
نتيجه فرش توليد داخل قادر به رقابت با كشورهاي 
ديگر مثل هند، چين يا حتي افغانســتان كه اين 
روزها رقيب ما شده اند، نيســت. كارگر فرشباف 
در اين كشورها خيلي ارزان است آنها دقيقا شبيه 
همين فرشي كه ما متري 200 دلار مي فروشيم، را 

۸0 دلار مي فروشند. 
عراقچي با تاكيد بــر اهميت اشــتغالزايي فرش 
دســتباف ايراني ادامه داد: در اين شرايط، دولت 
بايد با سوبســيد دادن به فروشندگان، تلاش كند 
ضمن حفظ اشــتغال زايي و معيشــت قاليبافان، 

قيمت تمام شــده فرش را كاهش دهد. خواسته 
ما اين نيســت كه حقوق بافندگان محترم فرش 
كاهش يابــد، بلكــه از دولــت مي خواهيم براي 
ايــن امر سوبســيد قائل شــود، تا هــم صادرات 
 فرش دســتباف جان بگيرد و هم اشتغالزايي آن

 افزايش يابد. 
به گفته عراقچي، اگر دولت حمايت كند، مي توان 
بازارهاي از دست رفته را احيا كرد. فرش ايراني اگر 
حتي 50 درصد هم از نمونه هاي مشــابه خارجي 
آن گران تر باشد، به دليل مشهور بودن برند فرش 
ايراني، تمايل بيشتري به خريد دارند. چون كيفيت 
پشــم و طرح فرش ايراني بهتر اســت. البته ما در 

حال حاضر با مشكل ديگري مواجه شده ايم و آن 
صادرات پشــم به عنوان مواد اوليه فرش، به خارج 

است. 
به جد مي گويم دولت بايد به اين صنعت كمك كند. 
ما نمي توانيم بازار آمريكا را با اين شرايط بگيريم. 
اگر دولت به بافنده يارانه بدهد و جلوي قاچاق پشم 
را بگيرد. بسياري از مشــكلات حل مي شود. بازار 
فرش در داخل هم با ركود مواجه اســت. ماليات 
بر فرش دســتباف عامل اين ركود شده است. اين 
موضوع فروشــنده هاي ما را تحت فشار قرار داده 
اســت. روزي نيســت كه يك يا دو مغازه تعطيل 

نشودو جاي آن را كبابي و فست فود نگيرد. 

رئیس سابق اتحادیه فروشندگان فرش دستباف تهران در گفتگو با »کسب و کار«:

مالیات رکود بازار فرش را تشدید کرد
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روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.comيا تماس با تلفن 88253428 صداي 

خود را به گوش مسئولان برسانيد. 

نامه به سردبير

سلماني دوره گرد
همه جاى شهر مى شد آن ها را ديد. در كنار مساجد، تكيه ها، يخچال ها، گوشه 
و كنار ميدان ها يا داخل سربينه حمام ها و قهوه خانه ها. ابزار كارشان يك كيف 
دستى كهنه و فرسوده بود كه وسايل كارشان در آن قرار داشت و يك چهارپايه 
چوبى كه مشترى را روى آن مى نشاندند و سر يا صورتش را اصلاح مى كردند. 
آن هايى كه در اماكن يادشده فعاليت داشتند، پاتوق دار ناميده مى شدند و بقيه 
كسانى بودند كه به هواى يافتن مشترى، كيف به دست در كوچه ها و خيابان هاى 

شهر حركت مى كردند. 
دستمزدى كه سلمانى هاى دوره گرد مى گرفتند به نسبت دستمزد آرايشگران 
دكان دار، بين يك دوم تا يك پنجم بود. در زمان رونق كسب و كار سلمانى هاى 
دوره گرد، قيمت اصلاح موى سر در آرايشگاه ها حداكثر 15 ريال و قيمت اصلاح 
صورت 5ريال بود كه سلمانى هاى پاتوق دار نصف آن مبلغ را مى گرفتند. اما 
آن هايى كه پاتوق نداشتند، يا اگر هم داشتند در كنار گودها و گورستان ها بود، 

به دستمزدى تا حد يك پنجم دستمزد رايج هم قانع بودند. 
ابزار اصلى كار سلمانى هاى دوره گرد عبارت بود از يك لنگ حمام چركين كه 
به گردن مشترى مى بستند، چهارپايه اى كه مشترى را روى آن مى نشاندند و 
آينه اى كه به دستش مى دادند و بقيه ابزار كارشان تشكيل مى شد از يك يا دو 
تيغ، يك ماشين موزنى، يك شانه، مقدارى پنبه، يك سنگ چخماق براى تيز 
كردن تيغ ها و قمقمه  آب كه معمولا به كمرشان بسته بود و از آب آن براى خيس 
كردن موى مشترى استفاده مى كردند. به اضافه يك حوله براى خشك كردن 
مو و كاسه اى برنجين براى درست كردن كف صابون جهت تراشيدن ريش، 
به همراه فرچه مربوطه و يك فرچه ديگر براى زدودن خرده موها از روى سر و 
صورت مشتريان. در آن سال ها، اشكال خاصى براى آرايش موى سر مد بود كه 

هركدام نيز اسم خاصى داشت.

ايده هاي آقاي مديرعامل
يكي از جذاب ترين بخش هاي كار مشــاوره 
براي من، نشســتن پاي حرف هاي مديران 
كهنه كار سازمان هاســت؛ به ويژه مديراني 
كه رشته تحصيلي شــان مديريت نيست و 
مخصوصا آنهايي كه رشته شان فني مهندسي 
اســت. اين افراد گاهي براساس تجربيات  و 
امتحان ها و خطاهايي كه در مديريت خود 
داشته اند، به نكاتي اشاره مي كنند كه در هيچ كتاب مديريتي پيدا نمي شوند. 
چندي پيش پاي صحبت هاي يك مديرعامل كهنه كار نشستم تا ايده هاي جالب 
ايشان را در مديريت شركت شان بشنوم. چند تا از جالب ترين  ايده هاي  ايشان را 

با هم مي خوانيم: 
ـ سيستم خوب / بد با هر كيفيتي وقتي ايجاد شد، بايد حتما اساس كار قرار گيرد 

و خارج از محدوده آن كاري انجام نشود. 
ـ وقتي مدير جديدي وارد يك سازمان مي شود، براي موفقيت نيازمند سيستم ها 

و ساختارهاي مديريتي و پشتيبان است. 
ـ براي مديري كه از ابتداي عمر يك سازمان همراه آن بوده، با سيستم يا بدون 
سيســتم كارش را پيش مي برد. اما با اين حال باز هم براي موفقيت بلندمدت 
سازمان به ويژه وقتي كه ديگر آن مدير در ســازمان نباشد، چاره اي جز ايجاد و 

به كارگيري سيستم هاي مورد نياز نيست.
ـ براي موفقيت يك مدير در سازمان نياز به شرايط زير است: 

مدير بايد درآمد مناسبي داشته باشد. 
مدير بايد ابزارهاي مناسبي را در اختيار داشته باشد. 
مدير بايد حداكثر وقت ممكن را صرف سازمان كند. 

مدير بايد افراد درســت را در آغاز كار انتخاب كند و سپس همواره- به ويژه در 
بدترين شرايط ـ از آنها حمايت كند. 

مدير بايد نسبت به رعايت اصول اخلاق حرفه اي توســط خودش و كاركنان 
سازمان به شدت حساس باشد. 

تنها صداست كه ممكن است نماند
قاعده اي براي جذب مخاطبان يك آگهي 
هســت كه مي گويد: مخاطب را بايد در 
قلاب پيام تان بيندازيد؛ اين يعني در ميان 
انبوه پيام هاي رســانه اي كه مخاطب را 
كم كم بي توجه بار مي آورند، آگهي شــما 
بايد طوري ساخته و از كانالي پخش شود 
كه بتواند او را چند ثانيه هم كه شده، نگه 

دارد. 
در اين ســتون نمونه هاي موفق زيادي را تاكنون ذكــر كرده ايم؛ اما نكته 
مهم تر در جذب مخاطب، شــناخت نيازهاي جامعه هدف است؛ شما بايد 
بدانيد كه كالا يا خدمتي كه تبليغ مي كنيد، به درد كدام قشر از مخاطبان 
پرتعداد رسانه ها مي خورد؛ شما بايد مديوم )رسانه( مناسب پخش آگهي 
و در نتيجه ساختار مناسب پيام تان را بر اســاس همان ساختار رسانه اي 
تعيين كنيد. راديوهاي ما امروز پر شده اند از صداي تيزرهاي تلويزيوني كه 
بعضي هاشــان اصولا در مديوم صدا گنگ و ناقصند و حتي آزاردهنده؛ اما 
آگهي دهنده لابد براي اينكه فكر يا خرج نكند، راضي به پخش صداي تيزر 
تصويري اش در مديوم صدا مي شود. نتيجه هم معلوم است: او فقط هزينه 

بي بازگشت مي دهد. 
مخاطبي كه صداي يك تيزر نامفهوم را مي شــنود، ذاتا دقت چنداني به 
پيامي كه براي او طراحي شده اســت، ندارد؛ راديو به اين دليل در هجوم 
رسانه هاي جديد زنده مانده اســت كه براي استفاده كننده اش مزاحمت 
چنداني نــدارد و در كنار او پيش مي رود؛ اما هميــن امر مخاطب راديو را 
بي دقت بار مي آورد. حالا در اين بي دقتي به اين فكر كنيد كه ديگر چرا بايد 

به آگهي نيم بند شما دل و گوش بسپارد؟

گذشته کسب و کار

يادداشت مدير

نکته

شيوه برقراري ارتباط تان با ديگران مي تواند شانس 
موفقيت تان را كلا خراب كند يا به شدت افزايش دهد. 
طبق نظر پيتر ايكانومي، پژوهش ها نشان مي دهند 
۶۰ تا ۹۰ درصد ارتباط ما با ديگران غيركلامي است. 
بنابراين زبان بدن بسيار حائز اهميت است. اين هم 
۹ نكته درباره زبان بدن كــه موفقيت تان را افزايش 

مي دهد: 

۱. شيوه درست دســت دادن را خوب ياد 
بگيريد 

با يادگيري شيوه دست دادن، برداشت اول بسيار خوبي 
از خودتان به جا بگذاريد. به يك دســت دادن درست 
و حســابي نياز داريد: محكم و با اعتمادبه نفس، ولي 
نه آنقدر محكم كه انگشت هاي شان را خيلي سخت 
فشار بدهيد و معذب شان كنيد. همچنين نبايد مثل 
يك ماهي مرده دســت تان از لاي دست ديگران سر 
بخورد. براساس گزارش انجمن مديريت آمريكا، در 
پژوهشي درباره دســت دادن كه توسط مركز درآمد 
نمايشگاه هاي تجاري انجام شد، دريافتند اگر با آدم ها 
دست بدهيد، آنها دو برابر بيشتر شما را به  ياد خواهند 
ســپرد. اين مقاله مي گويد لمس كردن دست، بازو، 
يا شانه كسي براي يك لحظه بســيار كوتاه – فقط 

1/4۰ثانيه- پيوندي انساني ايجاد  مي كند. 

۲. تماس چشمي  برقرار كنيد، گاه گاهي 
سر تان را تكان دهيد و به سمت جلو خم شويد

براي ديگران مهم است بدانند به آنها گوش مي دهيد و 
به آن چه مي گويند توجه مي كنيد. وقتي با آنها ديدار 
مي كنيد و در سرتاســر گفتگوي تان تماس چشمي 
داريد، نبايد فقط به آنهاخيره شويد. اين كار ممكن 
است توهين آميز به نظر برسد. به طرف جلو خم شدن 
نشان مي دهد درگير گفتگو شده ايد. تكان دادن سر تان 
به طرف گفتگو مي گويد كه حرف هايش را مي فهميد. 
در هنگام گفتگو از انجــام هم زمان چندكار اجتناب 
كنيد. چك كردن پيامك در گوشي تان، به آدم هاي 
ديگر نگاه كردن و به ساعت نگاه انداختن مي توانند 
بي علاقگي شما را به گفتگو نشان بدهند. در تمام مدت 
گفتگو به دقت روي طرف مقابل و به آنچه مي گويد، 

تمركز كنيد. 

۳. حالت بندي درستي به نمايش بگذاريد
بيش از اندازه سفت و خشك ننشينيد، بلكه با حالت 
بدني درستي بنشينيد. اينگونه، بيشتر معتمدبه نفس 

و شايسته به نظر خواهيد رسيد. به علاوه، براي كمرتان 
بهتر است و احساس تان را نســبت به خود تان بهتر 

مي كند. 

۴. به آرامي لبخند بزنيد
وقتي لبخند بزنيد كه ديگران لبخنــد مي زنند. در 
تمام مدت ديدار مدام لبخند جعلي روي چهره ي تان 
نياوريد، بلكه واقعي لبخند بزنيد و بخنديد. اين كار به 
حفظ فضاي مثبت كمك مي كند، نشان مي دهد در 
گفتگو درگير شده ايد و موجب مي شود صميمي تر و 

گرم تر به نظر برسيد. 
در اين مقاله به نكته هايي درباره تكنيك هاي لبخند 
زدن از كتاب ليِل لوندِس، »با هركسي چگونه حرف 
بزنيم«، اشاره مي كنيم. لوندس توصيه مي كند »آني و 
يك باره« لبخند نزنيد، بلكه مكث كنيد، به چهره طرف 
مقابل نگاه كنيد و بعد يك لبخند روان بزنيد،يك لبخندِ 
گشاده، گرم و صميمي از چهره شما جاري مي شود و 
در چشم هاي تان ســرريز مي كند. »براساس گفته 
لوندس به تاخير انداختن يك ثانيه اي لبخندتان، به 

درك آدم ها از شما غنا و عمق بيشتري مي بخشد.« 

۵. پاهاي تان را در وضعيت درستي قرار 
دهيد

دكتر كارول كينسي گومان، پژوهش هاي گسترده اي 
روي زبان بدن در محل كار انجام داده است. او به آدم ها 

توصيه مي كند هنگام تعامل با ديگران مراقب وضعيت 
قرار گرفتن پاهاي شان باشند. در اين جا از او نقل قولي 
حاوي ايده هاي بسيار عالي درباره شروع  كردن و پايان  

دادن گفتگو ذكر مي كنيم: 
»وقتي به دو نفر كه در حال صحبت كردن هستند، 
نزديك مي شــويد، به يكي از اين دو طريق از شــما 
استقبال خواهد شــد؛ اگر پاهاي همكاران تان ثابت 
بماند و فقط بالاتنه شان را به سمت شما بچرخانند، 
يعني درحقيقت نمي خواهند شما به گفتگوي شان 
ملحق شويد ولي اگر پاهاي شان را باز كنند تا شما را هم 
به نوعي جا بدهند، آن وقت مي فهميد واقعا به شركت 

در آن گفتگو دعوت شده ايد.«
»هر زمان با يك همكار صحبت كرديد كه در ظاهر به 
شما توجه مي كند و بالاتنه اش را به سمت شما گرفته 
است ولي پاهايش را به ســمت در چرخانده، بدانيد 
كه فرصت گفتگو به پايان رســيده است. پاهايش به 
شــما مي گويند كه او قصد رفتن دارد. وضعيت پاها 
هميشه گوياست حتي اگر كسي پاهايش را روي هم 
انداخته باشد.«در طول گفتگو مواظب طرز ايستادن يا 
نشستن تان باشيد و همچنين به وضعيت پاهاي طرف 

مقابل هم توجه كنيد. 

۶. سياست فرهنگي نشان بدهيد
از عرف هاي فرهنگي شخصي كه با او ديدار مي كنيد، 
آگاه باشيد. عادات زبان بدن كه در بعضي از مناطق 

جهان معولي، مقبول و خوشايند هستند، ممكن 
است در مناطقي ديگر بسيار گستاخانه 

تلقي شوند. 

۷. دست ها و پاهاي تان را روي  هم نيندازيد 
تا تصوير بهتري برجا بگذاريد

دكتر كارل كينســي گومان دربــاره پژوهش جالب 
آلن و باربارا پيز مي گويد: يك گروه از آدم هايي كه با 
دست ها و پاهاي از هم گشوده به يك سخنراني گوش 
مي كنند، از گروهي كه همان سخراني را با دست ها و 
پاهاي روي هم انداخته گوش مي دهند، 38% بيشتر 
اطلاعات را به ياد مي آورند. دقت  كنيد با دســت ها و 
پاهاي از هم گشوده نشسته  باشيد تا قدرت حافظه  تان 
را افزايش دهيد. همچنين، اگر شما گوينده هستيد 
و مي بينيد مخاطب هاي تان دست ها و پاهاي شان را 
روي هم انداخته اند، به آنهــا فرصتي بدهيد تا كمي 

جابه جا شوند. 
 

۸. از وول خوردن دست  برداريد
طبق نظر بيزنس اينسايدر، وقتي وول مي خوريد، در 
پيچ وتاب هستيد و ممكن است شنوندگان تان فكر 

كنند شما نگران هستيد يا دروغ مي گوييد. 

۹. قبل از ديدارهاي مهم فيگور قدرت به 
خود بگيريد

در برنامه تدِتاك امِــي كادي؛ »زبان بدن تان معرف 
شــخصيت شماســت«، درباره آزمايش هاي بسيار 
جالبي كه در رابطــه با زبان بدن انجام داده اســت، 
مطالبي را به ما مي آموزد. نتايج حيرت انگيز بودند. او از 
آدم ها خواست فيگورهاي »پرقدرت« به خود بگيرند 
)ايستادن با پاهاي گشوده از هم و دستان كشيده شده 
روي سر، يا نشستن روي يك صندلي، به عقب تكيه 
دادن، پاها را روي ميز انداختن و دست ها را پشت سر 
گذاشــتن(. پژوهش او نشــان داد اتخاذ يكي از اين 
فيگورهاي كشيده و باز، فقط به اندازه دو دقيقه، سطح 
تستسترون آدم ها را افزايش و سطح كورتيزول شان  
)هورمون اســترس( را كاهش مي دهــد. اين امر به 
احساس قدرتمندي بيشــتر و توان ريسك پذيري 

بالاتر مي انجامد. 
پنويسنده: كري پت سينگر
ترجمه: تحريريه نشريه بازده- كامروا 
ابراهيمي
منبع: لايف هك

رازهای زبان بدن برای موفقيت

مديريت برتر
حكايت

چگونه بازخورد بدهيم؟
تصور كنيد بار اولي است كه مي خواهيد با مدير 
توليد درباره طرحي صحبت كنيد كه منجر به 
تغييراتي در واحد تحت مديريتش مي شــود. 
نقش شما مي تواند پيشــنهاددهنده، مجري، 
هماهنگ كننده يا صرفا يكــي از افراد درگير 
در طرح باشد. بعد از شــنيدن نظر، پيشنهاد، 
درخواست يا حتي نقل قول، مدير توليد با حالتي 
تمسخرآميز يا لحني آزرده شما را خطاب قرار 
مي دهــد و چنين چيزي مي گويــد: »معمولا 
چنين جايگاهي را به افــراد خاص مي دهند، 
شما نســبت خاصي با فلان شخص داريد!؟«، 
»شما چيزي درباره توليد نمي دانيد، پس بهتر 
است اظهارنظر نكنيد.«، »شما وظايف خودتان 
را انجام نمي دهيد آن وقــت آمده ايد عيب كار 
ما را رفع كنيد؟«، »هــر از چندي يك نفر پيدا 
مي شــود و روي هوا نظري مي دهــد و ما بايد 
جوابگوى عواقبش باشيم«، »ما خودمان بارها 
اين پيشــنهاد را داده ايم اما حــرف ما خريدار 
ندارد.«، »بالايي ها نمي دانند مــا اينجا با چه 
مشــكلاتي دســت و پنجه نرم مي كنيم و هر 
روز نظر جديدي مي دهند.«، »ما به مســائل 

روزمره مان بيشتر نمي رسيم.« و ...
در چنين موقعيتي به احتمال زياد افراد در لاك 
دفاعي فرو مي روند، وارد بحث هاي ناخوشايند 
مي شــوند، به فكر انتقام گيــري مي افتند يا 
چشم انداز كار را تيره وتار مي بينند. اما تمامي 
اينها جز كارهاي بي ثمر و افتادن در دام حاشيه 
چيز ديگري نيست. رفتن در لاك دفاعي ديگران 
را از حالت تهاجمي خارج نمي كند يا دست كم 
كاري را پيش نمي برد. بحث هاي ناخوشــايند 
زمينه همكاري هرچند اندك را از بين مي برد و 
امكان توافق در آينده را هم بسيار كم مي كند. 
گرچه در يك ســازمان كه همه اجزايش به هم 
وابسته اســت و كار هيچ كس بدون همكاري 
ديگران انجام نمي گيرد، انتقام گيري ساده است 
ولي مختل كردن كار موجب آسيب جمعي به 
كل سازمان و تك تك اعضاي آن مي شود. هدف 
از اين نوع برخورد هرچه باشد فقط تمركز فرد 
روي كارش اســت كه مانع از آسيب به خود او، 

كارش و سازمان مي شود.

اورژانس كسب وكار مهارت

اشتباهاتي كه افراد در زمان مديريت شان ممكن است 
انجام بدهند بسيار زياد اســت و انواع مختلفي دارد. 
كارمندان پيكره اصلي هر كســب و كاري را تشكيل 
مي دهند، به همين دليل است كه بسياري از مهم ترين 
اشتباهات مديران مرتبط با رفتار آنها با كارمندان شان 
اســت. اين خطاها باعث ضربه زدن بــه روند مثبت 
حركتي كسب و كار مي شوند. در اين جا به ۶ مورد از 

رايج ترين اشتباهات مديران اشاره مي كنيم: 
۱-عدم اعتماد به نيروهاي خود: اگر به نيروي خود 
اعتماد نداشته باشيد مجبور مي شويد زمان زيادي از 
روز را براي نظارت بر كار آن نيروها يا حتي انجام بخشي 
از كارهاي آنها بگذاريد كه اين باعث از بين رفتن زمان 

مفيد شما مي شود. 

۲- راهنمايي كم به كارمندان: اگر راهنمايي به 
نيروها به منظور انجام وظايف شان به صورت كامل انجام 
نشود، باعث گمراهي آنها و طرح پرسش هاي متفاوت از 

جانب آنها مي شود. 
۳- عمل نكردن به قول هاي خود: سعي كنيد قولي 
را كه به كارمندان خود مي دهيد به هر شكل شده است 
عملي سازيد؛ در غير اين صورت دادن اين قول ها شايد 
در كوتاه مدت تاثير بســزايي در افزايش راندمان آنها 
داشته باشد اما در دراز مدت باعث دلسردي كارمندان 

و بي اعتبار شدن صحبت هاي شما مي شود. 
۴-خودخواه بودن و اعتبــار زياد براي خود 
قائل شدن: همانطور كه تواضع بيش از حد در پيش 
كاركنان باعث برداشت اشــتباه آنها از شما مي شود، 

خودخواهي، اعتبار زيــاد براي خود قائل شــدن و 
بزرگ نمايي هاي بي مورد، باعث مي شود كاركنان بعد 
از مدتي و در زماني كه آنها را غير واقعي يافتند ديگر 

براي صحبت هايتان ارزشي قائل نشوند. 
۵-خالي كردن عصبانيت خود بر سر كاركنان: 
بارها پيش مي آيد كه مديري به دليل مشغله زياد يا 
درنتيجه يك روز بد كاري، عصباني يا سردرگم مي شود 
و به همين دليل انتظار كارهــاي زياد يا غيرمنطقي 
از كارمندان خــود دارد. اين وضعيــت، باعث ايجاد 
سردرگمي و دلسردي در كاركنان مي شود. يك مدير 
همواره بايد آرامش خود را حفظ كند و خواسته هاي 
منطقي و منطبق با توانايي نيروهايش از آنها داشته 

باشد. 

 ۵ اشتباه رايج مديران

 در بازگشــت از كليســا، جك از دوستش ماكس 
مي پرسد: »فكر مي كني آيا مي شود هنگام دعا كردن 

سيگار كشيد؟
ماكس جواب مي دهد: »چرا از كشيش نمي پرسي؟«

جك نزد كشيش مي رود و مي پرسد: جناب كشيش، 

مي توانم وقتي در حال دعا كردن هســتم، ســيگار 
بكشم؟ 

كشيش پاسخ مي دهد: »نه پســرم، نمي شود. اين 
بي ادبي به مذهب است.« جك نتيجه را براي دوستش 
ماكس بازگو مي كنــد. ماكــس مي گويد: تعجبي 

ندارد. تو سوال را درســت مطرح نكردي. بگذار من 
بپرسم. ماكس نزد كشيش مي رود و مي پرسد: »آيا 
وقتي در حال سيگار كشــيدن هستم مي توانم دعا 
كنم؟«كشيش مشتاقانه پاســخ مي دهد: مطمئنا 

پسرم. مطمئنا. 

شرح حكايت
پاسخي كه دريافت مي كنيد، بستگي به پرسشي دارد 
كه پرسيده ايد. براي مثال درباره پاسخ به پرسش زير، 
نظر شما چيست؟ مي توانم وقتي در تعطيلات هستم 

روي اين پروژه كار كنم؟


